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Ostatnia Sesja VIII kadencji Rady Miasta Żyrardowa
11 kwietnia odbyła się ostatnia Sesja Rady Miasta Żyrardowa VIII. 
Lucjan Krzysztof Chrzanowski: „To była najlepszą Rada Miasta, z 

jaką miałem zaszczyt współpracować”. 
strona 5

Lucjan Krzysztof Chrzanowski wygrał w I turze
Wyniki wyborów nie pozostawiły nikomu złudzeń. Pierwszy raz w 

historii Żyrardowa prezydenta wyłoniono w pierwszej turze. Lucjan 
Krzysztof Chrzanowski zdobył 55,36 proc..  
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Mamy wody termalne!
W Żyrardowie odkryto zasoby wód termalnych! Dzięki zakończe-

niu udanego procesu wiercenia, miasto może teraz cieszyć się 
bogactwem wód termalnych.
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Grzeczne dziewczynki pokutują w pracy
32 proc. – tyle statystycznie mniej zarabiają kobiety od mężczyzn 

na tych samych stanowiskach pracy. Rozmowa z Karoliną Bogumił 
- Łagowską, radczynią prawną.
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12 kwietnia w Resursie odbyło się spotkanie 
Rzemieślnicy Rzemieślniczki Żyrardów organi-
zują spotkanie, podczas którego pokażą filmy, 
które są efektami ich pracy w ubiegłym roku. 
- Podsumowujemy projekt „Miasto Rzemieślników 
i Marzycieli. Zaprezentowaliśmy filmy, które nagra-
liśmy o rzemieślnikach, publikację z wywiadami z 
rzemieślnikami – mówiła Beata Kwiatkowska ze Sto-
warzyszenia Nasze Imaginarium i Fundacji Instytut 
Imagistyki Społecznej – Liczę, że projekt będzie miał 
swoją kontynuację i że włączy się w niego więcej 
mieszkańców i mieszkanek Żyrardowa w tym sami 

rzemieślnicy. Zrobiliśmy szyldy i witryny, ale czasem 
potrzeba większej pracy jak oczyszczenie czy odno-
wienie elewacji budynków, po to by warunki pracy 
rzemieślników były lepsze. Natomiast to, co zostaje 
na trwałe to strona internetowa rzemiosłozyrardow.
pl, gdzie jest mapa rzemieślników i wywiady z rze-
mieślnikami. Zachęcamy do aktualizowania danych 
na tej mapie – podsumowała Beata Kwiatkowska. 
Nasza redakcja głęboko wierzy, że projekt Rzemieśl-
nicy i Rzemieślniczki przetrwa i będzie miała swoją 
kontynuację. Do niedawna na łamach naszej gazety 
mogliście się Państwo zapoznać z wywiadami z ży-
rardowskimi rzemieślnikami. W pracę nad portre-
tem żyrardowskich rzemieślników włączyli się: Be-
ata Kwiatkowska, Olga Gitkiewicz, Anna Kamińska, 
Paweł Świątek i Włodzimierz Szczepański.

WAŻNE

Nowe rekordy, stare – nowe twa-
rze. Tak w skrócie można określić 
to, co zrobiły wybory samorządowe 
z Radą Powiatu Żyrardowskiego. Te 
wybory w powiecie wygrał PiS, jed-
nak Koalicja Obywatelska zyskała 
tylko jeden mandat mniej. Czy ta 
Rada znów będzie podzielona?

Nie można nie zauważyć jak bar-
dzo gorące były sesje Rady Powia-
tu Żyrardowskiego. Ostatnie mie-
siące pokazały, że radni nie są w 
stanie się porozumieć w sprawach 
tak istotnych jak budżet powiatu. 
Nowa kadencja i nowe twarze w 
Radzie mogą to zmienić.

Kto zasiądzie w Radzie Powiatu Ży-
rardowskiego? 
PiS (6 mandatów)
Stanisław Kaniszewski (361), 
Krzysztof Roman Dziwisz (2731), 
Bożena Moskal (472), 
Dariusz Mitrowski (902),
Klaudiusz Stusiński  (715),
Andrzej Tadeusz Koźbiał PiS (546),
Trzecia Droga (3 mandaty)

Ewa Springer-Kakiet (367), 
Wojciech Szustakiewicz (422)
Michał Karol Staniak (657),
KO (5 mandatów)
Beata Rusinowska (1822), 
Andrzej Wilk (556), 
Jerzy Naziębło (577), 
Zbigniew Rokicki (394),
Zdzisław Jan Banasiak (395),

KWW Lucjana Krzysztofa Chrza-
nowskiego (3 mandaty)
Krzysztof Rdest (1191), 
Jacek Czubak (696), 
Robert Janiszewski (594)

KWW Forum Samorządowe Powiat 
(2 mandaty)
Błażej Piotr Zawadzki Powiat (721)
Beata Sznajder Powiat (853)
Tylko 3 radnych przekroczyło magicz-

ny próg tysiąca głosów. Absolutnym 
rekordzistą bijącym wszystkie dotych-
czasowe wyniki jest Krzysztof Dziwisz. 
Tuż za nim Beata Rusinowska. Trzeci 
wynik zdobył Krzysztof Rdest. I choć 
zaprzysiężenia jeszcze nie było, radni 
obecnej kadencji jeszcze nie powie-
dzieli „do widzenia”, nawet nie opadł 
kurz wyborów, a wśród radnych już się 
dymi. Czy będzie spokojniej po zaprzy-
siężeniu i wybraniu nowego Zarządu 
Powiatu Żyrardowskiego i Prezydium 
Rady?

My nie będziemy dzielić tortu, czeka-
my na wisienkę. Wiemy, że ta dojrze-
wa, a ciasto jedzone na surowo może 
zaszkodzić. Rozmowy koalicyjne trwa-
ją, choć wielu radnych już podało so-
bie rękę. Nie wiadomo jednak czy to 
ręka na zgodę.

W poniedziałek 8 kwietnia stro-
na wybory.gov.pl była rozgrza-
na do czerwoności. Cała Pol-
ska zastanawiała się, w jakiej 
rzeczywistości się obudzi. Czy 
będzie to nowa rzeczywistość z 
nowymi samorządowcami czy 
znane twarze, które zajmą fo-
tele burmistrzów, wójtów i pre-
zydentów. 

W Żyrardowie walka ta była o tyle 
zaciekła, że o fotel prezydenta 
ubiegało się 4 kandydatów: Lucjan 
Krzysztof Chrzanowski z Komitetu 
Wyborczego Wyborców Lucjana 
Krzysztofa Chrzanowskiego, Mar-
cin Fibich z Koalicji Obywatelskiej, 
Sylwester Osiński z Żyrardowskie-
go Paktu Samorządowego i Beata 
Stępniewska z PiS. 

To była krótka i brudna kampania. 
Do tej pory miejskie ścieki czuć 
obelgami wylewanymi przez debiu-
tujący komitet. Okazało się jednak, 
że wylewanie szamba na kontrkan-
dydatów nie ma nic wspólnego z 
późniejszym liczeniem głosów, bo 
zwyczajnie… można się przeliczyć. 

Żyrardowianie okazali się odporni 
na działania ferm trolli, ulotki o 
zabarwieniu humorystycznym (?), 
filmy opakowane wypowiedziami 
rodziny i bliskich, a przede wszyst-
kim dziwną formą straszenia. Na-
wiedzone domy w Żyrardowie się 
zdarzały, ale nawiedzone komite-
ty…? Wszystkiego warto spróbo-
wać.

Ostateczne wyniki wyborów nie po-
zostawiły nikomu złudzeń. Pierwszy 
raz w historii Żyrardowa prezyden-
ta wyłoniono w pierwszej turze. Lu-
cjan Krzysztof Chrzanowski zdobył 
55,36 proc. głosów mieszkańców. 
Marcin Fibich – 19,4 proc, Beata 
Stępniewska – 14,52 proc. Tabelę 
zamknął Sylwester Osiński z wyni-
kiem 10,71 proc.

Wybory 7 kwietnia ugruntowały 
pozycję prezydenta Żyrardowa, 
ale zrobiły spore przetasowanie w 
Radzie Miasta. Nowa Rada Miasta 
Żyrardowa przedstawia się nastę-
pująco:

PIS (6 mandatów)
1. Stefańska Grażyna
2. Stępniewska Beata
3. Sowa Arkadiusz
4. Sondka Adam

5. Kościerski Arkadiusz
6. Karpiński Rafał
PO (8 mandatów)
7. Milczarek Genowefa
8. Plak Monika
9. Piotrowska Bożena
10. Rogowiecka-Lasota Monika
11. Fibich Marcin
12. Obłękowski Grzegorz
13. Skrobisz Krzysztof
14. Jankowska Marzena
Komitet LK Chrzanowski (7 man-
datów)
15. Latek Robert
16. Gwiaździńśka- Wrzesień Monika
17. Chrzanowski Lucjan Krzysztof - 
odda mandat na rzecz Polańskiej Gabrieli
18. Pietrus Artur
19. Waśkowski Krzysztof
20. Wójcik Beata
21. Mirgos Ryszard

Będzie to zderzenie trzech sił i 
kontynuacja ogólnopolskiej walki 
PiS – PO. Po VIII kadencji Rady Mia-
sta Żyrardowa, prezydent Lucjan 
Krzysztof Chrzanowski stwierdził, że 
była to najlepsza Rada, z jaką przy-
szło mu współpracować. O efektach 
współpracy z nową Radą Miasta Ży-
rardowa będziemy mogli mówić już 
niebawem. 

Liczenie szabelek w powiecie

Lucjan Krzysztof Chrzanowski            
wygrał w I turze

Miasto Rzemieślników 
i Marzycieli 

https://www.facebook.com/rzemioslozyrardow?__cft__%5b0%5d=AZWZplsxYpF_0ESOJ8hB6m-iyCz7X4lHH3_PsdvnRNGs7kS5XFXftZWnjDdhHPdFYibHeTzN9nqlWF-V_EPC7Wxlns-jwWhHDbgwGBA1Bc9u4gV1bkJsIhgi7OQ07xtLUgQp1mM971230i4tNsli3nJxmPoUvwcRGUGTIbxmyeVWBZhDnj8QWXv_cNWek1fI_ANQrkIrkHq-wj3E8_YdIVNC&__tn__=-%5dK-R
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Minął tydzień od wielkiego finału 
politycznych rozgrywek. Tydzień 
to wystarczający odcinek czasu, 
aby w pełni zrozumieć stan obec-
ny, w jakim wszyscy się znaleźli-
śmy. To moment na wyciągniecie 
wniosków i refleksję nad minio-
nymi latami oraz zastanowienie 
się, co do przyszłych poczynań na 
polu polityki i lokalnego samorzą-
du. To też dobry moment aby za-

stanowić się nad ludzkim aspek-
tem wydarzenia.

Każdy, kto zdecydował się wypełnić 
swój obywatelski obowiązek i poszedł 
na wybory oddając swój głos na prefe-
rowane osoby, ewentualnie na opcje 
polityczne, dokonał jednocześnie 
swego rodzaju aktu przeznaczenia dla 
wszystkich ubiegających się o miejsca 
w samorządzie. Wybieramy kandyda-
tów, na których stawiamy, którzy w 
naszej subiektywnej ocenie powinni 
wygrać, ale chyba nigdy nie myślimy o 
tym, jakiej presji i osobistej weryfikacji 

poddają się startujący w wyborach. Jak 
potrafią wyglądać kampanie wybor-
cze, każdy miał okazję przekonać się 
niejednokrotnie. Wszak wybory – ta-
kie czy inne – to wydarzenie cykliczne 
i spektakl ten powtarza się co kilka lat. 
Zmieniają się aktorzy, zmieniają środ-
ki komunikacji i metody dotarcia do 
wyborców, ale zasady wyborczej walki 
pozostają takie same. Dla wielu pod-
stawową zasadą jest: po trupach do 
celu. Czy to metoda skuteczna? - każ-
dy wnikliwy obserwator sam to oceni. 
Jednakże taki kurs kampanii zaostrza 
rywalizację, zazwyczaj sprowadzając ją 
do serii haniebnych zagrywek wobec 
kontrkandydatów. Dla wielu ubiegają-
cych się o mandat może się to okazać 
szokujące, że często ich koledzy, są-
siedzi i znajomi potrafią w przestrzeni 
publicznej kreować ich nowy wizeru-
nek, nie mający nic wspólnego z rze-
czywistością. Robią to tylko po to, aby 
osiągnąć swoje partykularne cele. 

Każdy z kandydatów podejmując de-
cyzję o starcie w wyborach, odsłania 
się przed wyborcami. Podaje do ich 
wiadomości szereg różnych informacji 
o sobie, o życiu zawodowym, ale też o 
jego prywatnych sferach. Zgadza się 
na to, bo w założeniu chce pracować 
dla swojej społeczności i poprawiać 
własne i jej najbliższe otoczenie. Już 
to zasługuje na szacunek, ale jeśli do-
damy jeszcze tą odwagę wyjścia z ram 
swojego osobistego życia ku szerokiej 
publiczności, to proszę sobie posta-
wić pytanie: czy mnie samego/samą 
byłoby na to stać? W końcu nadcho-
dzi moment liczenia głosów i podania 
wyników do publicznej wiadomości. 
Zwycięzcy – wiadomo, są szczęśliwi, 
dumni i wdzięczni za okazane zaufa-
nie. Natomiast co czują ci, którzy zdo-
byli niewielką ilość głosów? Jakie brze-
mię stanowi ostatnia lokata? Chyba w 
jeszcze gorszej sytuacji są osoby, któ-
rym zabrakło zaledwie kilka głosów do 
odniesienia sukcesu. Cały wysiłek, trud 

i koszty kampanii zostają zniweczone, 
podczas gdy szczęśliwy finał był na wy-
ciągnięcie ręki. 

Takie sytuacje zawsze miały miejsce, 
a przeglądając ostatnie wyniki, także i 
tym razem natrafimy na tego rodzaju 
przypadki. Pisząc o ludzkim aspek-
cie procesu wyborczego, chciałbym 
wyrazić swoje uznanie i szacunek dla 
wszystkich, którzy mieli odwagę i pod-
jęli wyzwanie osobistego startu. Nie-
którzy zrobili to już któryś raz, wielu 
zmierzyło się z konkurentami po raz 
pierwszy. Nawet jeśli nie zakończyło 
się to sukcesem, to jednak zachęcam 
aby z tej ścieżki nie schodzić także w 
przyszłości. Skoro objawił się w kimś 
duch samorządności i chęć pracy dla 
dobra ogółu, to jest to wartością samą 
w sobie, którą w końcu uda się prze-
kuć w czyn. Pamiętam wybory z 2018 
roku i mój własny komitet wyborczy. 
Wtedy udało się nam wprowadzić w 
szeregi samorządowców 5 osób. In-
nym się nie udało, ale efekt motyla 
zadziałał i znów po latach z wówczas 
ubiegających się o mandat pod moim 
sztandarem, dzisiaj ten mandat po-
nownie zdobyła z list innych komite-
tów, kontynuując zapoczątkowany 
wtedy proces. 

Zawsze pamiętajmy, że wybory to lu-
dzie. Ludzie ludzi wybierają, a emo-
cje towarzyszące temu procesowi na 
pewno są silniejsze po stronie wybie-
ranych. Zanim komuś arbitralnie przy-
piszemy motywy startu w wyborach, 
zastanówmy się, czy nie wyrządzamy 
tym krzywdy. Skoro sami nie podejmu-
jemy rękawicy, to uszanujmy odwagę, 
poświęcenie i chęć działania innych. 
Tym samym chciałbym pogratulować 
wszystkim zwycięzcom, a przegranym 
podziękować z udział i prosić aby w 
przyszłości dali sobie ponownie szan-
sę.

Krzysztof Rdest, Radny Powiatu Żyrar-
dowskiego

WAŻNE
Efekt motyla

13 kwietnia w Dniu Pamięci Ofiar 
Zbrodni Katyńskiej na terenie ży-
rardowskiego cmentarza, przy 
głazie upamiętniającym żołnierzy 
Wojska Polskiego i funkcjonariu-
szy Policji Państwowej związanych 
w Żyrardowem i Rudą Guzowską 
zamordowanych przez sowietów 
wiosną 1940 roku zgromadzili się 
przedstawiciele Samorządu Mia-
sta Żyrardowa - Lucjan Krzysztof 
Chrzanowski, prezydent Żyrar-
dowa wraz z radnymi Rady Mia-
sta, przedstawiciele Światowego 
Związku Żołnierzy Armii Krajowej 
Środowiska Żaba-Bażant w Żyrar-
dowie, delegacje organizacji spo-
łecznych i partii politycznych, a 
także mieszkańcy Żyrardowa. 

W Dniu Pamięci Ofiar Zbrodni Katyń-

skiej zgromadzeni oddali hołd poprzez 
wspólną modlitwę poprowadzoną 
przez ks. Łukasza Warzyńskiego z Para-
fii Matki Bożej Pocieszenia oraz złoże-
nie kwiatów przy pamiątkowym głazie.

- Tą skromną uroczystością chcieliśmy 
wspomnieć tych, którzy 84 lata temu 
zostali zamordowani przez NKWD 
między innymi w lesie katyńskim. Sym-
bol tego smutnego wydarzenia mamy 
również u nas na cmentarzu, tzw. Ka-
mień Katyński, na którym są wypisane 
nazwiska tych, którzy również za nas 
oddali swoje życie. To nasz obowiązek, 
by o tym przypominać, mówić kolejnym 
pokoleniom. Nie w charakterze niena-
wiści i odwetu, tylko po to, by następ-
ne pokolenia wiedziały, by do takich 
sytuacji nie doprowadzać. By już nigdy 

więcej jeden naród nie wykonywał wy-
roku na drugim narodzie. To właśnie 
w 1940 roku, w Katyniu próbowano 
pozbyć się całej polskiej elity, co się na 
szczęście nie udało, bo dziś żyjemy w 
wolnym demokratycznym kraju. Spo-
glądając jednak na to, co dzieje się za 
naszą wschodnią granicą, dziś ta kwe-
stia nadal jest bardzo aktualne – mówił 
prezydent Żyrardowa, Lucjan Krzysztof 
Chrzanowski.

Przypomnijmy, wiosną 1940 na funk-
cjonariusze NKWD zamordowali blisko 
22 tys. polskich obywateli, w tym przed-
wojennych oficerów Wojska Polskiego 
i policji, którzy dostali się do sowieckiej 
niewoli. Celem było m.in. zniszczenie 
polskich przedwojennych elit. Egzeku-
cje przeprowadzone zostały w Katyniu 
pod Smoleńskiem, ale też Charkowie, 
Twerze, Kijowie i Mińsku. 13 kwietnia 
1943 roku berlińskie radio poinformo-

wało o odnalezieniu mogił polskich ofi-
cerów, których w Katyniu zamordowali 
Sowieci. 

Fot.: Michał Wesołowski

Pamięci Ofiar Zbrodni Katyńskiej

https://www.facebook.com/lkchrzanowski?__cft__%5b0%5d=AZUa8zHcrgi2q6dhoxRfMMhXabptu0qMY-HW7ASOdxT8bNqBsQzKkoYNyRGeJPU2RyT23krESTygX5QyGlxs7Nd8lJOq55Y8FAsbq0Uw-EBvuCAp4rW5dUh6KFCpYZACtIVidZdbFWhjOkVoBrx6tI91QAjYmRm3T5D80KZz-xzHj21TenHiisGNyidl2X_LUvLekMBQdQzF_bwCoFuw96bg&__tn__=-%5dK-R
https://www.facebook.com/lkchrzanowski?__cft__%5b0%5d=AZUa8zHcrgi2q6dhoxRfMMhXabptu0qMY-HW7ASOdxT8bNqBsQzKkoYNyRGeJPU2RyT23krESTygX5QyGlxs7Nd8lJOq55Y8FAsbq0Uw-EBvuCAp4rW5dUh6KFCpYZACtIVidZdbFWhjOkVoBrx6tI91QAjYmRm3T5D80KZz-xzHj21TenHiisGNyidl2X_LUvLekMBQdQzF_bwCoFuw96bg&__tn__=-%5dK-R
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W Żyrardowie odkryto zaso-
by wód termalnych! Dzięki 
zakończeniu udanego procesu 
wiercenia, miasto może teraz 
cieszyć się bogactwem wód ter-
malnych. 5 kwietnia o świet-
nych wynikach badań odwiertu 
próbnego poinformował Lucjan 
Krzysztof Chrzanowski, Prezy-
dent Miasta Żyrardowa. Zarów-
no wodonośna warstwa kredy 
dolnej, jak i jury dolnej, wykazu-
ją obiecujące parametry. Tempe-
ratura na poziomie kredzie sięga 
około 45°C, a woda na poziomie 
jury nawet do 70°C. Wstępne 
wyniki badań sugerują wysokie 
ciśnienia w obu warstwach, co 
może przyczynić się do wyso-
kiej wydajności eksploatacji. To 
otwiera perspektywy wykorzy-
stania energii geotermalnej do 
ogrzewania domów, co z kolei 
obniży koszty ogrzewania. Do-
datkowo, istnieje potencjał wy-
korzystania wydobytej wody 

do celów rekreacyjnych i leczni-
czych.

- To doskonała wiadomość, bo okazu-
je się, że zarówno na poziomie kre-
dy jak i jury ta woda ma re-
welacyjne wyniki – mówił 
prezydent Żyrardo-
wa, Lucjan Krzysz-
tof Chrzanowski. 
– Dzięki temu 
koszty ogrzewa-
nia w Żyrardowie 
spadną nawet 
do 40 proc. – cie-
szył się prezydent.

16 stycznia bieżą-
cego roku Prezydent 
Miasta Żyrardowa uro-
czyście uruchomił maszy-
nę wiertniczą, która miała prze-
prowadzić odwiert w poszukiwaniu 
wód termalnych. Proces wiercenia 
został zakończony 25 marca, osiąga-
jąc głębokość 2680 metrów.

Realizacja projektu odwiertu po-
szukiwawczego wód termalnych 
Żyrardów GT-1 była możliwa dzięki 
dofinansowaniu z Narodowego Fun-
duszu Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej. Kwota dotacji w wyso-

kości 19 852 200,00 zł pokryła 
praktycznie wszystkie 

koszty projektu.

Na konferencji 
Bogdan Noga, 
Zastępca Dy-
rektora Pionu 
Projektowania 
ds. Geologii 
w firmie Mul-
ticonsult, oraz 

Jarosław Wa-
gner, kierownik 

ds. geologii, omówili 
przebieg prac wiertni-

czych i właściwości żyrar-
dowskiej wody termalnej. Marek 

Zawada, Prezes PEC „Żyrardów”, wy-
jaśnił, jak wykorzystanie energii geo-
termalnej może wpłynąć na rozwój 
przedsiębiorstwa.

Dyrektor Wydziału Ochrony Śro-
dowiska i Gospodarki Odpadami 
Urzędu Miasta Żyrardowa, Dagma-
ra Pociech, nadzorująca inwestycję 
ze strony miasta, potwierdziła za-
kończenie procesu wiercenia, ale 
zaznaczyła, że prace na otworze nie 
dobiegły jeszcze końca, gdyż przed 
nami jeszcze przygotowanie otworu 
do eksploatacji.

Prezydent Lucjan Krzysztof Chrza-
nowski podziękował wszystkim za-
angażowanym w realizację tego 
wielkiego przedsięwzięcia, jak rów-
nież mieszkańcom za wyrozumia-
łość podczas trudnego procesu 
wiercenia. Szczególną wdzięczność 
wyraził Radnym Rady Miasta Żyrar-
dowa, którzy podjęli decyzję o przy-
stąpieniu do prac nad odwiertem 
kilka lat temu, nie mając gwarancji 
sukcesu. Ta jedność celu, jaką wyka-
zywał zarówno prezydent, jak i Rada 
Miasta Żyrardowa, to cecha charak-
terystyczna tej kadencji samorządu 
miejskiego, której głównym celem 
zawsze było dobro mieszkańców i 
rozwój miasta.

Rozstrzygnięto konkurs na dyrektorów 
Szkoły Podstawowej nr 4 im. Mikołaja Reja 
i Szkoły Podstawowej nr 3 im. Stanisława 
Staszica w Żyrardowie. Z pewnością dla wie-
lu Czytelników nie będzie zaskoczeniem, że 
kolejna kadencja należy do Beaty Marzędy-
-Przybysz, która nadal będzie dyrektorem 
„Czwóreczki”. Nowym dyrektorem Szkoły 
Podstawowej nr 3 w Żyrardowie został Nor-
bert Kościelniak, znany katecheta udzielają-
cy się również czynnie w kościele pw. Cyryla 
i Metodego.

Rozpoczęły się konkursy na dyrektorów żyrar-
dowskich szkół. 18 kwietnia odbędzie konkurs na 

Dyrektora Szkół Podstawowych nr 1, 6 i 7, jednak 
cała konkursowa przeprawa rozpoczęła się od 
Szkoły Podstawowej nr 4 im. Mikołaja Reja w Ży-
rardowie, w której dyrektorem ponownie została 
Beata Marzęda-Przybysz ze wsparciem Rady Ro-
dziców i Szkoły Podstawowej nr 3 im. Stanisława 
Staszica, w którym nowym dyrektorem został 
Norbert Kościelniak, wygrywając z obecną dyrek-
tor Mariolę Mońko.

W piątek 12 kwietnia dwunastoosobowa Komisja 
Konkursowa wybierała spośród dwóch kandyda-
tów zarówno w w SP nr 4 jak i SP nr 3. Decyzją 
komisji w SP nr 3 został Norbert Kościelniak, ka-
techeta udzielający się również czynnie w kościele 
pw. Cyryla i Metodego, a w SP nr 4 Beata Marzęda 
– Przybysz.

- Hasłem mojej koncepcji w funkcjonowaniu szko-
ły na lata 2024 - 2029 jest: „Ze zgraną drużyną w 
świat”. Tej drużynie na imię „Czwóreczka”. To cu-
downi nauczyciele, uczniowie i rodzice – mówiła 
Beata Marzeda-Przybysz. – Nie przypisze tego suk-
cesu tylko sobie, ale całej społeczności szkolnej. To 
ogromny mandat zaufania i akceptacja koncepcji 
dalszego rozwoju szkoły. Gwarantuję, że będę pod-
nosić jakość pracy szkoły. opieram swoje działania 
na kompromisie i dialogu. Zapraszam wszystkich 
na dalszą wspólną wyprawę. 

Już 18 kwietnia odbędą się kolejne konkursy. Wia-
domym jest, że w SP nr 6 do konkursu nie przy-
stąpi obecna dyrektor, Grażyna Beliniak. W Szkole 
Podstawowej nr 1 i 7 kandydatkami są obecne 
dyrektorki – Małgorzata Chaber (SP nr 1) i Magda-
lena Szwed (SP nr 7).

Rozstrzygnięto konkurs na Dy-
rektora Szkoły Podstawowej im. 
Wł. Rdzanowskiego w Radzie-
jowicach. Decyzją komisji kon-
kursowej zadanie prowadzenia 
szkoły powierzono Żanecie We-
sołowskiej, która dała się już 
poznać w poprzedniej kadencji 
jako sprawny dyrektor otwarty 
na potrzeby uczniów, rodziców 
i pracowników szkoły. 16 kwiet-
nia Wójt Gminy Radziejowice, 
Urszula Ciężka powierzyła Ża-
necie Wesołowskiej stanowisko 
Dyrektora Szkoły Podstawowej 
w Radziejowicach na lata 2024-
2029.

Nowa kadencja to nowe wyzwania 
dla energicznej dyrektor. Tym ra-
zem stawia na relaks na świeżym 
powietrzu dla uczniów, mając w pla-
nach realizację projektu „Dotleniam 

mózg, więc myślę”. To aktywne prze-
rwy. W planach jest również zakup 
defibrylatora, który ma służyć nie 
tylko uczniom i pracownikom szkoły, 
ale także mieszkańcom Radziejowic.  

- Mam też pomysł, który chcę reali-
zować od września tego roku czyli 
„Poznajemy dziedzictwo naszego 
regionu”. Chciałabym, aby dzieciaki 
cyklicznie odwiedzały miejsca istotne 
dla historii naszego regionu - Radzie-
jowic, Kuklówki Radziejowickiej, ale 
też Żyrardowa i pozostałych gmin 
naszego powiatu. To miejsce jest 
naprawdę bogate w ciekawą histo-
rię. Mam nadzieję, że już od nowego 
roku szkolnego uczniowie IV klas roz-
poczną ten projekt – mówiła Żaneta 
Wesołowska, dyrektor Szkoły Pod-
stawowej im. Wł. Rdzanowskiego w 
Radziejowicach.

Dyrektor nie jest obojętna na głos 
rodziców, którzy nie zawsze są za-
przyjaźnieni z social mediami, dla-
tego ma powstać comiesięczny 
biuletyn Glos z Radzie-
jek. Nadal kładzie 
nacisk na współ-
pracę z Radą Ro-
dziców, która w 
poprzednich 
latach była 
na najwyż-
szym pozio-
mie, a rodzi-
ce chętnie 
włączają się 
w życie szkoły, 
realizując akcję, 
mające na celu 
wsparcie szkoły w 
jej projektach i edukacji 
dzieci. 

Jak podkreśla Żaneta Wesołowska - 
Jestem otwarta na wszelkie pomysły, 
z którymi przychodzą do mnie inni 

ludzie. Jestem bardzo gadatliwa, ale 
potrafię słuchać ludzi – zapowiedzia-
ła dyrektor.

Po ogłoszeniu wyników 
konkursu uczniowie i 

pracownicy szkoły 
przywitali swoją 

dyrektor nie-
s p o d z i a n k ą , 
tłumnie skła-
dając gratula-
cje i wręcza-
jąc kwiaty.

16 kwietnia 
Wójt Gminy 

Radziejowice, 
Urszula Ciężka 

powierzyła Żanecie 
Wesołowskiej stano-

wisko Dyrektora Szkoły 
Podstawowej w Radziejowicach 

na lata 2024-2029.

Foto: Szkoła Podstawowa im. Wł. 
Rdzanowskiego w Radziejowicach

Mamy wody termalne w Żyrardowie

Dyrektor na kolejne lata

Nowi dyrektorzy szkół
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VIII kadencja Rady Miasta Ży-
rardowa przeszła do historii. 11 
kwietnia odbyła się ostatnia, 
LXXXIII Sesja Rady Miasta Żyrar-
dowa. Jak określił ją prezydent 
Żyrardowa, Lucjan Krzysztof 
Chrzanowski: „To była najlepszą 
Rada Miasta, z jaką miałem za-
szczyt współpracować”.

Z pewnością była to wyjątkowa ka-
dencja: rekordowe budżety, rekor-
dowe wydatki na inwestycje, rekor-
dowe kwoty pozyskanych środków 
zewnętrznych. 

Z najważniejszych decyzji, jakie zo-
stały podjęte, można wymienić: po-
szukiwania wód termalnych, prze-
kształcenie MOPS w CUS i wdrożenie 
bezpłatnych usług społecznych dla 
mieszkańców, rozbudowa najwięk-
szej szkoły w mieście, powołanie 
Żyrardowskiej Rady Seniorów i Mło-
dzieżowej Rady Miasta.

I wreszcie inwestycje, jakich nigdy 
dotąd w żadnej z poprzednich ka-
dencji nie było, na jakie długo cze-
kało wielu mieszkańców Żyrardowa: 
rewaloryzacja zabytkowego kanto-
ru, kapitalne remonty zabytkowych 
domów komunalnych, rewitalizacja 
zabytkowych kwartałów mieszkanio-
wych, budowa pierwszego budynku 
komunalnego, modernizacja i kapi-
talny remont zabytkowego budynku 
Szkoły Podstawowej Nr 2, budowa 
przedszkola, rewaloryzacja części 
zabytkowego budynku przedszko-
la tzw. Ochronki, zagospodarowa-
nie ponad 20 ha terenów zieleni w 
mieście, tworzenie nowych miejsc 
rekreacji i wypoczynku (Eko Park, 
pumtruck, zagospodarowanie brze-
gu Stawu Górnego, kładka wzdłuż 
rzeki Pisi).

Nie można też zapomnieć o kilome-

trach przebudowanych i zbudowa-
nych dróg, budowie dwóch rond, 
ścieżek rowerowych i parkingów. 

Ostatnia Sesja Rady Miasta Żyrardo-
wa VIII kadencji była czasem podzię-
kowań i wielu łez wzruszenia. Nie za-
brakło też gratulacji. Wielu radnych 
wystąpiło ze słowami podziękowań, 
gratulacjami dla kolegów, którzy 
spotkają się w nowej Radzie Miasta 
Żyrardowa z kolejnymi zadaniami do 
wykonania na rzecz mieszkańców.

Skład Rady Miasta Żyrardowa VIII ka-
dencji w latach 2018 – 2024: 
Jarosław Paweł Gejcyg
Monika Gwiaździńska-Wrzesień
Józef Kapusta
Anna Maria Kozłowska
Robert Latek
Teresa Barbara Lefelt
Edyta Lubańska
Ryszard Jan Mirgos
Mateusz Melchior Nalej
Grzegorz Obłękowski
Artur Pietrus
Monika Kinga Plak
Gabriela Aniela Polańska
Arkadiusz Marek Rzepecki
Krzysztof Skrobisz
Arkadiusz Piotr Sowa
Grażyna Maria Stefańska
Marek Marian Treliński
Sławomir Zbigniew Wardziak
Żaneta Klaudia Wesołowska
Elżbieta Bożena Wrońska
Radnym, którzy na kolejną kaden-
cję otrzymali mandat zaufania od 
mieszkańców gratulujemy i życzymy 
powodzenia. Wszystkim, którzy 11 
kwietnia pożegnali się z Radą Miasta 
Żyrardowa, dziękujemy za 5 lat pra-
cy dla dobra żyrardowian.

Ponad 700 podjętych uchwał, ponad 
300 interpelacji i zapytań.
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100 lat Targowiska Miejskiego
Wilczy Kierz tak kiedyś określano miejsce, w 
którym od 100 lat mieści się Targowisko Miej-
skie. Z tej okazji odbył się piknik. Doceniono 
również osoby, które swoją pracą w szczególny 
sposób zasłużyły się dla żyrardowskiego „ryn-
ku”.

4 kwietnia w Resursie odbyło się okolicznościowe 
spotkanie z okazji jubileuszu 100-lecia działalności 
żyrardowskiego Targowiska Miejskiego na Wilczym 
Krzu. Podczas spotkania Lucjan Krzysztof Chrzanow-
ski, prezydent Żyrardowa uhonorował osoby, które 
swoją pracą w szczególny sposób zasłużyły się dla 
popularnego żyrardowskiego „rynku”.

- Dziękuję za wkład w rozwój największej placówki 
handlowej w naszym mieście. To dzięki osobom ta-
kim jak Państwo, które na całe dziesięciolecia zwią-
zały swoje zawodowe życie z naszym targowiskiem, 
instytucja ta trwa nieprzerwanie od dziesięciu dekad 
i z powodzeniem służy mieszkańcom Żyrardowa – 
podsumował prezydent. 

6 kwietnia przewidziano atrakcje na Targowisku Miej-
skim. To był prawdziwy piknik. Były koncerty lokal-
nych artystów, tańce i żur z grochówką.

Z okazji tego wyjątkowego jubileuszu powstało pod-
sumowanie zasług Targowiska Miejskiego w Żyrardo-
wie na rzecz mieszkańców:

- Największy pracodawca w mieście 

- Ponad 1000 osób handlujących 

- 162 pawilony dzierżawione na stałe 

- 652 wydzielone miejsca handlu 

- Jedyne w regionie targowisko czynne 7 dni w tygo-
dniu 

Targowisko Miejskie w Żyrardowie jest jedynym nam 
znanym potocznie „rynkiem”, które określa miejsce 
handlu, a nie zabytkową dzielnicę miasta. Wynika to 
ze zmiany jego położenia. Pierwotnie targ odbywał 
się na Placu Jana Pawła II, znanego niegdyś jako Plac 
Sołtana. I choć nie jest już zlokalizowane w samym 
centrum zabytkowej osady, jest centrum życia spo-
łecznego. 

To na rynku spotykają się żyrardowianie, to tu mamy 
ulubionych dostawców. W końcu z rynku przynosi 
się najciekawsze kąski i informacje z życie Miasta. To 
żyrardowski folklor, który przez lata zapraszał słowa-
mi: „Halo, uwaga! To miejsce na twoją reklamę!”. Ten 
charakterystyczny głos do dziś dźwięczy w uszach 
wielu żyrardowian. Dziś ciągle obecny jest tu gwar 
handlarzy świeżych owoców, warzyw, mięs. To tu 
spotykamy lokalnych rolników i producentów żywno-
ści. To miejsce tętni życiem.

Fot. z uroczystości w Resursie: UM w Żyrardowie.

https://www.facebook.com/lkchrzanowski?__cft__%5b0%5d=AZXx_iVZ0a0qLl8Qmgx_aDC8NDCInPg-RAwQ4n5zomew0cgevn_GeEsFT7dRlq-YrhkUo8VJ79iHG4E3VrAJS5Ua1NTw818N-JClch0fIhYiIoMgdRnCo7hO2V4pgutii_TzI0-0eY9Fz68w8LK3kaXSlAjlAAKxYclfzi2fD0uD6uGgsYZX0MdUfJtmUVJbZw92WvIW-0fUrL0r3kyaN-Zz&__tn__=-%5dK-R
https://www.facebook.com/lkchrzanowski?__cft__%5b0%5d=AZXx_iVZ0a0qLl8Qmgx_aDC8NDCInPg-RAwQ4n5zomew0cgevn_GeEsFT7dRlq-YrhkUo8VJ79iHG4E3VrAJS5Ua1NTw818N-JClch0fIhYiIoMgdRnCo7hO2V4pgutii_TzI0-0eY9Fz68w8LK3kaXSlAjlAAKxYclfzi2fD0uD6uGgsYZX0MdUfJtmUVJbZw92WvIW-0fUrL0r3kyaN-Zz&__tn__=-%5dK-R
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W zabytkowym budynku Kantoru trwają 
prace nad stworzeniem Multimedialnego 
Ośrodka Tradycji i Edukacji Kulturowej, 
w skrócie nazywanego ,,MOTKIEM”, który 
powstaje z myślą o mieszkańcach oraz tu-
rystach. W sposób szczególny przestrzeń 
ta dedykowana jest dzieciom i młodzie-
ży. Zwiedzający poznają historię Żyrardo-
wa oraz lniarskie tradycje miasta Treści 
przekazywane będą w atrakcyjnej, inte-
raktywnej formie, za pośrednictwem mul-
timedialnych urządzeń, wielkoformato-
wych projekcji, oraz gier i zabaw. 

Przestrzeń w prawym skrzydle budynku, z 
niezależnym wejściem od strony ul. Armii 
Krajowej, podzielona zostanie na trzy sale 

ekspozycyjne: historyczną, doświadczalną i 
wielofunkcyjną. Strefy zwiedzania przedzielo-
ne zostaną ażurowymi ściankami wykonanymi 
z naciągniętych lin i sznurów oprawionych w 
stalowych ramach. Dodatkowymi elementami 
aranżacji wnętrza są stoły, krzesła w formie 
szpulek oraz interaktywna makieta zabytkowej 
osady fabrycznej Żyrardowa. 

Zwiedzający, przy wejściu do MOTKA, pobiorą 
bransoletkę, dzięki której będą aktywowane 
kolejno poszczególne atrakcje multimedialne. 
Zwiedzający przy każdym stanowisku rozwią-
zują quizy, gry, zagadki. Przewidziano także kil-
ka stanowisk manualnych oraz przestrzeń na 
potrzeby spotkań, zajęć edukacyjnych, czyta-
nia oraz prezentacji multimedialnej bajki. 

Zdradzimy też, że motywem przewodnim tego 
miejsca będzie sympatyczny PAJĄCZEK. 

MOTEK zapowiada się bardzo ciekawie i intry-
gująco. To miejsce, w którym przeniesiemy się 
w czasie, do dawnego Żyrardowa, za pomocą 
nowoczesnych urządzeń multimedialnych. 

Wykonawcą ekspozycji, wyłonionym w postę-
powaniu przetargowym, jest Group AV Sp. z o. 
o. 

- Myślę, że czerwcowe Święto Lnu będzie dosko-
nałą okazją do uroczystego otwarcia zrewitali-
zowanej, żyrardowskiej ,,perełki” wraz z multi-
medialną ekspozycją – zapowiada Prezydent 
Lucjan Krzysztof Chrzanowski. 

MOTEK projekt multimedialnej ekspozycji – sta-
nowiska oraz system multimedialnej „chmury” 
zabytkowego budynku Kantoru w Żyrardowie 
realizowany jest w ramach zadania ,,Prze-
budowa i rewaloryzacja zabytkowego obiek-
tu Kantoru z adaptacją na Centrum Obsługi 
Mieszkańca” dofinansowanego ze środków ze-
wnętrznych w ramach Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Mazowieckiego 
na lata 2014-2020 tzw. Jessica 2.

Informacja prasowa: UM w Żyrardowie

ŻYRARDÓW
W Kantorze powstaje Multimedialny Ośrodek Tradycji i Edukacji Kulturowej

Ty też możesz zmienić swoją 
okolicę!

Masz pomysł na ciekawą inwe-
stycję w swoim otoczeniu? Złóż 
wniosek w Urzędzie Miasta, po-
zyskaj dofinansowanie i zreali-
zuj pomysł. Najbliższy termin 
naboru wniosków upływa już 10 
maja. Zapraszamy do współpra-
cy!

Przypomnijmy, w ubiegłym roku, 
dzięki kreatywności i zaangażowaniu 
mieszkańców, udało się zrealizować 
13 inicjatyw lokalnych o łącznej war-
tości 350 tysięcy złotych. W ramach 
miejskiego programu ,,Inicjatywa lo-
kalna” mieszkańcy budowali place 
zabaw, siłownie plenerowe, zaziele-
niali swoje podwórka, modernizo-
wali i budowali oświetlenie uliczne. 
Udział finansowy Miasta Żyrardowa 

w kosztach ubiegłorocznych inicja-
tyw stanowił 270 tysięcy złotych. 

Do programu ,,Inicjatywa lokalna” 
mogą być zgłaszane przedsięwzięcia 
mające charakter zadania publiczne-
go, których realizacja planowana jest 
na terenach dostępnych dla wszyst-
kich mieszkańców. Każda zatwier-
dzona inicjatywa może otrzymać do-
finansowanie ze środków Miasta w 
wysokości do 85% całkowitych kosz-
tów realizacji zadania, przy czym nie 
może to być kwota wyższa niż 25 tys. 
zł. Wkład własny Inicjatora winien 
wynosić min. 15% całkowitych kosz-
tów realizacji zadania.

Terminy naboru wniosków

Aktualny nabór wniosków trwa do 
10 maja. Następne nabory w tym 
roku odbywają się do 10 lipca i 10 
września.

Co musisz zrobić, by zrealizować 
swój pomysł?

- opracować dokumentację pro-
jektową, harmonogram rzeczo-
wo-czasowy i kosztorys zadania, 
- uzyskać poparcie dla inicjatywy 
wśród min. 25 osób, 

- złożyć wniosek w Urzędzie Miasta 
Żyrardowa.

Gdzie uzyskasz szczegółowe in-
formacje?

- na stronie www.bip.zyrardow.pl w 
zakładce Inicjatywa lokalna,

- w Wydziale Inwestycji Urzędu Mia-
sta pod nr tel. 46 858 15 93.

Informacja prasowa: UM w Żyrardo-
wie

Inicjatywy lokalne 2024.  
Zachęcamy do składania wniosków!

http://www.bip.zyrardow.pl
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Centrum Kultury w Żyrardowie 
ogłosiło konkurs na inicjatywy lo-
kalne w ramach projektu „Młody–
Aktywny–Kulturalny - mikrogran-
ty na kulturę”
Uczestnikami konkursu mogą być 
osoby fizyczne powyżej 18 roku życia 
/ grupy nieformalne składające się co 
najmniej z trzech pełnoletnich osób fi-
zycznych z określonym liderem grupy 
/ grupy młodzieżowe składające się z 
co najmniej 2 osób niepełnoletnich 
powyżej 10 roku życia i jednej osoby 
pełnoletniej, która jednocześnie pełni 

funkcję lidera grupy / organizacje po-
zarządowe.
Celem programu jest inicjowanie dzia-
łań służących wzmocnieniu zaangażo-
wania społeczności lokalnej poprzez 
odkrywanie i wspieranie oddolnych 
inicjatyw kulturotwórczych realizowa-
nych przez mieszkańców.
Wnioski należy złożyć do dnia 23 
kwietnia br., do godz. 16:00 w Se-
kretariacie Centrum Kultury w Żyrar-
dowie lub e-mailem na adres: d.gra-
dowska@ckzyrardow.pl. 
Informacja prasowa: UM w Żyrardowie

Na terenie całego miasta, przy 
ulicach, w parkach, na skwe-
rach, wymienione zostaną 
oprawy oświetleniowe latar-
ni na energooszczędne. Nowe 
oświetlenie będzie posiadało 
większy rozsył światła, będzie 
bardziej przyjazne dla wzroku, 
a zarazem właściwie doświetli 
jezdnie i chodniki, zapewniając 
bezpieczeństwo ruchu samo-
chodów i pieszych. Jest to moż-
liwe dzięki pozyskanemu przez 
Miasto dofinansowaniu w wy-
sokości 4 mln zł na moderni-
zację infrastruktury oświetle-
niowej z rządowego programu 
„Rozświetlamy Polskę”. 

Aktualnie na terenie Żyrardo-
wa jest już 1200 opraw energo-
oszczędnych, które sukcesywnie 
są montowane lub wymieniane w 
ramach inwestycji drogowych czy 
inicjatyw lokalnych. Pozyskane do-
finansowanie pozwoli na wymianę 

pozostałych opraw na energo-
oszczędne, certyfikowane opra-
wy LED, sterowane zdalnie. Prze-
widuje się, że będzie to ok. 2400 
opraw. 
Inwestycja ma również duże zna-
czenie z puntu widzenia ekono-
micznego. Aktualnie w miesiącach 
zimowych za oświetlenie uliczne 
Miasto płaci ok. 150 - 200 tys. zł, 
a w miesiącach letnich 80 - 90 
tys. zł. Przewiduje się, że po wy-
mianie wszystkich opraw na ener-
gooszczędne, koszty oświetlenia 
miejskiego zmaleją o połowę. 
W tej chwili Urząd Miasta jest na 
etapie zlecania wykonania inwen-
taryzacji oraz opracowania doku-
mentacji i audytu energetycznego. 
Jeszcze w tym roku ogłoszony zo-
stanie przetarg na wykonanie in-
westycji, która powinna zakończyć 
się w grudniu 2025 roku. 
Informacja prasowa: UM w Żyrar-
dowie

Mikrogranty na kulturę! Rozświetlamy Żyrardow! 

Szkoła rodzenia                                                                      
z dofinansowaniem Miasta

Zapraszamy przyszłe mamy, 
mieszkanki Żyrardowa, do udzia-
łu w zajęciach szkoły rodzenia. 
Zajęcia profilaktyczno-edukacyj-
ne obejmują tematykę z zakresu 
przebiegu ciąży, porodu, połogu i 
opieki nad noworodkiem, jak rów-
nież psychofizyczne przygotowa-
nie do porodu.
Zajęcia prowadzone będą na terenie 
Żyrardowa, w grupach maksymalnie 
po 5 par, w 5 modułach po 3 godziny 
każdy.

Dzięki dofinansowaniu przez Miasto 
koszt dla uczestniczek (wraz z osobą 
towarzyszącą) wyniesie jedynie 200 zł 
za cały kurs.
Zapisy prowadzi p. Katarzyna Noceń – 
tel. 502 246 981. Liczba miejsc ograni-
czona.
Dodatkowych informacji udziela Wy-
dział Zdrowia i Spraw Społecznych 
Urzędu Miasta Żyrardowa, nr tel. 46 
858 15 66.
Informacja prasowa: UM w Żyrardowie
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Ruszył Żyrardowski Rower Miejski! 
7 dni w tygodniu, 24 h na dobę, 30 
minut za darmo, 7 stacji, 70 rowe-
rów i ponad 30 km ścieżek rowe-
rowych. W dniu 3 kwietnia ruszył 
Żyrardowski Rower Miejski. W te-
gorocznym sezonie roweru miej-
skiego są NOWOŚCI!
Zgodnie z sugestiami mieszkańców, 
wprowadzamy rowery wyposażone 
w foteliki do przewozu dzieci zgod-
ne z OPZ. Kolejnym udogodnieniem 
jest wyposażenie rowerów w blokadę 
O-lock, znajdującą się na tylnym kole. 
Dzięki temu nie trzeba już wstawiać 
jednośladów w zamki, wystarczy za-
mknąć blokadę, a rower zwróci się au-
tomatycznie.  
Pamiętajcie też, że możecie zrobić 
przerwę w podróży i postój poza sta-

cją! Ale zwrócić rower należy koniecz-
nie na jednej z siedmiu stacji żyrardow-
skiego roweru miejskiego. 
Kompleksową obsługę systemu na 
kolejne trzy sezony prezydent Lucjan 
Krzysztof Chrzanowski powierzył firmie 
Nextbike Polska. 
Dla użytkowników roweru miejskiego 
dostępna jest całodobowa infolinia: 
+48 22 123 06 38 (koszt zgodny z ta-
ryfami operatorów), której zadaniem 
jest zbieranie informacji o wszystkich 
zdarzeniach związanych ze sprzętem 
roweru miejskiego. 
Zasady korzystania z rowerów miej-
skich w Żyrardowie dostępne są na 
stronie: https://zyrardowskirower.pl/ 
Informacja prasowa: UM w Żyrardowie

Dotacje z budżetu miasta na wy-
mianę pieca 

Drodzy Mieszkańcy, przypomina-
my, że można ubiegać się o udzie-
lenie dotacji z  budżetu miasta 
na  sfinansowanie lub dofinanso-
wanie kosztów wymiany źródła 
ciepła w  ramach programu ogra-
niczanie niskiej emisji na  terenie 
naszego miasta. 

Istnieje możliwość uzyskania do 5.000 
zł na  wymianę pieca centralnego 
ogrzewania zasilanego paliwem stałym 
na piec zasilany gazem lub olejem opa-
łowym.

Wnioski o dotację celową na wymianę 
źródła ciepła można składać w  Urzę-
dzie Miasta Żyrardowa do 30 czerwca 
każdego roku kalendarzowego.

Formularz wniosku wraz z wymagany-
mi załącznikami dostępne są na stro-
nie https://www.zyrardow.pl/dotacja-
-z-budzetu-miasta-do-wymiany-pieca/. 

Dodatkowe informacje można uzyskać 
w Wydziale Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Odpadami Urzędu Miasta Ży-
rardowa, tel. 46 858 15 46.

Informacja prasowa: UM w Żyrardowie

Dotacje z budżetu miasta na 
wymianę pieca

Kontynuujemy realizację progra-
mu polityki zdrowotnej pn. „Pro-
filaktyka i wczesne wykrywanie 
osteoporozy wśród mieszkańców 
Miasta Żyrardowa na lata 2023-
2025”. Najbliższa edycja badań 
w OSTEOBUSIE już w najbliższy 
piątek, 19 kwietnia, w godzinach: 
10.00 – 18.00, przy Przychodni 
ESKULAP, ul. POW 5. Zapisy na ba-
dania pod numerem tel. 800 805 
100.

Kolejne terminy w tym kwartale to:

30.04.2024 (10:00-17:00) 
Pl. Jana Pawła II

07.05.2024 (10:00-17:00) 
przy Przychodni ESKULAP, ul. POW 5

18.05.2024 (10:00-18:00) 
Pl. Jana Pawła II

28.05.2024 (10:00-17:00) 
przy Przychodni ESKULAP, ul. POW 5

05.06.2024 (10:00-17:00) 
Pl. Jana Pawła II

15.06.2024 (10:00-18:00) 
Pl. Jana Pawła II

25.06.2024 (10:00-17:00) 
przy Przychodni ESKULAP, ul. POW 5

O  kolejnych terminach będziemy in-
formować na bieżąco.

Z  badań w  ramach programu mogą 
skorzystać

 ● kobiety w wieku 40-64 lat z co naj-
mniej jednym czynnikiem ryzyka 
złamania osteoporotycznego, 

 ● kobiety, które ukończyły 65 lat 

 ● mężczyźni w wieku 75+. 

Mężczyźni będą mogli skorzystać 
z badania po przebadaniu wszystkich 
kobiet w ramach programu. Do tego 
czasu będą oczekiwać na liście rezer-
wowej.

Program jest finansowany z  Subfun-
duszu Rozwoju Profilaktyki, wyodręb-
nionego w ramach Funduszu Medycz-
nego oraz środków Miasta Żyrardowa. 
Realizatorem programu jest firma Co-
gito Med.

Zapisy na badania pod numerem 
tel. 800 805 100.

Informacja prasowa: UM w Żyrardowie

Bezpłatne badania w kierunku osteoporozy 
dofinansowane z budżetu miasta

tel:+48%2022%20123%2006%2038
https://zyrardowskirower.pl/
https://www.zyrardow.pl/dotacja-z-budzetu-miasta-do-wymiany-pieca/
https://www.zyrardow.pl/dotacja-z-budzetu-miasta-do-wymiany-pieca/
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Dobrowolna Zasadnicza Służba Wojskowa 
DZSW to ochotnicze przeszkolenie wojskowe 
dla osób od 18. do 55. roku życia.

Składa się ono z dwóch części: 

• szkolenia podstawowego - trwającego 27 
dni

• szkolenia specjalistycznego - trwającego 
do 11 miesięcy

Szkolenie podstawowe jest zakończone przysię-
gą. Ochotnik kończy szkolenie ze stopniem sze-
regowego. 

W czasie szkolenia podstawowego odbywa się 
wyznaczanie na stanowiska służbowe w ramach 
szkolenia specjalistycznego. Podczas wyznacza-
nia, ochotnik informuje rekrutera, czy kontynuuje 
kształcenie podczas szkolenia specjalistycznego, 
czy po szkoleniu podstawowym przechodzi do 
rezerwy aktywnej lub pasywnej. Szkolenie specja-
listyczne nie jest obowiązkowe. 

Podczas 27 dni kształcenia, wcielony ochotnik jest 
objęty ubezpieczeniem zdrowotnym, ma zapew-
nione wyżywienie, umundurowanie oraz uposa-
żenie  od 1. dnia służby w wysokości 6000 zł brut-

to (dla osób do 26. roku życia brutto = netto). 

Żołnierze po dobrowolnej zasadniczej służbie 
wojskowej mają pierwszeństwo zatrudnienia w 
administracji publicznej oraz naboru do zawodo-
wej służby wojskowej.

W celu uzyskania więcej informacji zapra-
szamy do Wojskowego Centrum Rekrutacji 
Warszawa-Ochota przy ulicy Sękocińskiej 
8 w Warszawie. Kontakt telefoniczny:   261-
826-806.

Informacja prasowa: UM w Mszczonowie

Dobrowolna Zasadnicza Służba Wojskowa

36 lat rządzi gminą. To absolutny rekord 
Polski. Józef Grzegorz Kurek kolejny raz 
udowodnił, że w Mszczonowie ma bezkon-
kurencyjne poparcie. Kolejna kadencja 
należy do niego, co potwierdzili wyborcy 
oddając 2467 głosów, co stanowi 53 proc. 

Józef Grzegorz Kurek (70 lat) rządzi gminą od 
36 lat, wygrał w pierwszej turze wybory sa-
morządowe na stanowisko Burmistrza Gmi-
ny Mszczonów. Otrzymał 53,04 proc. głosów, 
startując ponownie jako kandydat KWW Forum 
Samorządowe Mszczonów. W samorządowej 
rywalizacji pokonał dwoje kandydatów – Barba-
rę Korpus, Komitet Wyborczy Wyborców Msz-
czonów To My (24,49 proc.) i Roman Krzysztof 
Grzejszczak, Komitet Wyborczy Wyborców Nie-
zależne Forum Mieszkańców Miasta i Gminy 
Mszczonów (22,47 proc.)

W nowej Radzie Gminy Mszczonów zasiądą:

1. Łukasz Koperski (Komitet Wyborczy 
Wyborców Forum Samorządowe 
Mszczonów), 

2. Piotr Tomasz Chyła (Komitet Wyborczy 
Wyborców Forum Samorządowe Msz-
czonów), 

3. Barbara Bożenna Gryglewska (Komitet 
Wyborczy Wyborców Forum Samorzą-
dowe Mszczonów),

4. Waldemar Łukasz Suski (Komitet Wy-
borczy Wyborców Forum Samorządowe 
Mszczonów),

5. Andrzej Krzysztof Osial (Komitet Wy-
borczy Wyborców Forum Samorządowe 
Mszczonów), 

6. Dariusz Adam Olesiński (Komitet Wy-
borczy Wyborców Forum Samorządowe 
Mszczonów), 

7. Marek Andrzej Zientek (Komitet Wybor-
czy Wyborców Forum Samorządowe 
Mszczonów), 

8. Dorota Kaźmierczak (Komitet Wyborczy 
Wyborców Forum Samorządowe Msz-
czonów),

9. Katarzyna Irena Ciećwierska (Komitet 
Wyborczy Wyborców Forum Samorzą-
dowe Mszczonów), 

10. Andrzej Osiński (Komitet Wyborczy Wy-
borców Forum Samorządowe Mszczo-
nów).

11. Grzegorz Żółtowski (Komitet Wyborczy 
Wyborców Mszczonów To My), 

12. Barbara Korpus (Komitet Wyborczy Wy-
borców Mszczonów To My),

13. Jakub Jarosław Gawłowski (Komitet Wy-
borczy Wyborców Mszczonów To My),

14. Marcin Grabarczyk (Komitet Wyborczy 
Wyborców Niezależne Forum Mieszkań-
ców Miasta i Gminy Mszczonów), 

15. Krzysztof Krawczyk (Komitet Wyborczy 
Wyborców Mieszkańców Spółdzielni 
Mieszkaniowej).

W Mszczonowie bez zmian
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I tura wyborów samorządowych nie wyłoniła Wójta Gminy Pusz-
cza Mariańska. Po tym jak do wyborów nie stanął Michał Staniak, 
którego obecnie będziemy mogli oglądać na Sesjach Rady Powiatu 
Żyrardowskiego, o fotel wójta walczyło 4 kandydatów. Do drugiej 
tury staną Krzysztof Boryna i Piotr Markowski.

7 kwietnia fotel Wójta Gminy Puszcza Mariańska stanęło 4 kandydatów.: 
Krzysztof Piotr Boryna (Komitet Wyborczy Wyborców Razem Dla Gminy), 
Agnieszka Kinga Dura (PiS), Piotr Markowski (Komitet Wyborczy Wyborców 
Piotra Markowskiego), Krzysztof Jan Sobczyk (Komitet Wyborczy Wybor-
ców Krzysztofa Sobczyka). Żaden z powyższych nie zyskał jednak 50 proc. 
głosów poparcia, które umożliwiłyby mu objęcie stanowiska. 

Choć nazwisko nowego wójta poznamy dopiero po 21 kwietnia, już dziś 
możemy przedstawić nazwiska nowych radnych Rady Gminy Puszcza Ma-
riańska.

Nowa Rada Gminy Puszcza Mariańska:

1. Aneta Gędziarska (Komitet Wyborczy Wyborców Piotra Markow-
skiego)

2. Wacław Seliga (Komitet Wyborczy Wyborców Piotra Markowskiego)
3. Andrzej Matyjasek (Komitet Wyborczy Wyborców Piotra Markow-

skiego)

4. Wiesław Pietras (Trzecia Droga)
5. Wiesław Popłoński (Trzecia Droga)
6. Piotr Jankowski (Komitet Wyborczy Wyborców Krzysztofa Sobczyka)
7. Paweł Widuliński (Komitet Wyborczy Wyborców Krzysztofa Sobczy-

ka)
8. Igor Żbikowski (Konfederacja i Bezpartyjni Samorządowcy)
9. Maciej Romuald Obłękowski (Komitet Wyborczy Wyborców Razem 

dla Gminy)
10. Kamil Wojciech Łysoniewski (Komitet Wyborczy Wyborców Razem 

dla Gminy)
11. Mariusz Szlagowski (Komitet Wyborczy Wyborców Razem dla Gmi-

ny)
12. Tomasz Jankowski (Komitet Wyborczy Wyborców Razem dla Gminy)
13. Sebastian Michalak (Komitet Wyborczy Wyborców Razem dla Gmi-

ny)
14. Małgorzata Wiktoria Bogusiewicz (Komitet Wyborczy Wyborców Ra-

zem dla Gminy)
15. Agata Ewa Grzejszczak (Komitet Wyborczy Wyborców Razem Dla 

Lokalnej Społeczności Doliny Rawki)

To z pewnością będzie nowe rozdanie dla Puszczy Mariańskiej. Kto zosta-
nie wójtem dowiemy się już 21 kwietnia.

Uczniowie Liceum Tańskiego w Puszczy Mariańskiej po raz kolej-
ny udowodnili, że ciężką pracą można osiągnąć sukces. W ostat-
nim czasie reprezentacje szkoły zdobyły dwa awanse do zawo-
dów wojewódzkich, w dwóch kategoriach. 

22 marca, młode szczypiornistki reprezentowały powiat żyrardowski w 
Sochaczewie i wywalczyły pierwsze miejsce, mierząc się m.in. z Prusz-
kowem i Grodziskiem Mazowieckim. Licealistki już niedługo będą re-
prezentować Mazowsze Zachodnie w zawodach wojewódzkich. Ale to 
nie jedyny sukces naszych wysportowanych dziewcząt. Reprezentacja 
szkoły w piłce koszykowej pokonała drużyny z sąsiednich powiatów i 
zawalczy o puchar podczas nadchodzących zawodów między między-
-powiatowych. 

Wysoko uplasowali się również Oliwia Pałka, Kinga Gajewska, Patryk 
Wojtak oraz Tymoteusz Świderek w międzypowiatowych zawodach w 
tenisie stołowym. Nie gorzej poradzili sobie nasi lekkoatleci, którzy za-
jęli miejsca na podium w trzech kategoriach podczas biegów indywidu-
alnych, które odbyły się 5 kwietnia w Osuchowie, tym samym awansując 

do kolejnego etapu, który odbędzie się w Kamionie. 

Nasi uczniowie są idealnym przykładem na to, że sport to zdrowie, a 
zdrowa rywalizacja międzyszkolna motywuje do walki. Gratulujemy re-
prezentantom niezwykłych wyników i życzymy powodzenia podczas 
dalszych etapów rozgrywek!

Autor Lena Krzykwa, Redaktor Działowy SAID przy L.O. im. Cz. Tańskiego

W zdrowym ciele zdrowy duch

Puszcza Mariańska jeszcze bez wójta



12 ŻPŻ • PIĄTEK • 18 KWIETNIA 2024RADZIEJOWICE

9 kwietnia Wójt Gminy Radziejowice podpisała umowę ze spółką 
LUKSOR Sp. z o. o S.K z siedzibą w Pruszkowie – wykonawcą zada-
nia pn.: „Rozbudowa Szkoły Podstawowej im. Józefa Chełmońskiego 
w Kuklówce Radziejowickiej poprzez dobudowę sali gimnastycznej” 
wraz z wyposażeniem, na które składają się m.in.:

 ● bramki przestawne do piłki ręcznej,

 ● kosze do koszykówki,

 ● komplet do gry w siatkówkę,

 ● drabinki gimnastyczne.

Powierzchnia zabudowy sali wynosi 314,3 m2, natomiast kubatura sali 
=3154,7 m3.

Inwestycja jest kontynuacją rozbudowy Szkoły Podstawowej w Kuklówce Ra-

dziejowickiej, która rozpoczęła się w 2018 r. W I etapie prac została prze-
niesiona kotłownia oraz dokonano wymiany instalacji c.o. w budynku szkoły 
dla potrzeb przyszłej inwestycji. II etap zrealizowano w 2023 r., w którym 
dobudowano 3 sale lekcyjne, windę oraz zaplecze szatniowo-sanitarne z do-
stosowaniem dla osób z niepełnosprawnościami. Teraz przyszedł czas na III 
etap prac.

Planowany termin zakończenia realizacji III etapu rozbudowy Szkoły to ko-
niec 2024 roku.

Zadanie będzie współfinansowane z Rządowego Funduszu Polski Ład 
Program Inwestycji Strategicznych. Kwota dofinansowania wynosić bę-
dzie 1.726.209,32 zł.

Dzięki nowej sali gimnastycznej   poprawi się jakość prowadzonych zajęć 
wychowania fizycznego, a uczniowie będą mogli swobodnie rozwijać swoje 
sportowe zainteresowania.

Szkoła zyska nowe miejsce do organizowania apeli oraz innych spotkań oko-
licznościowych.

Informacja prasowa: UG w Radziejowicach

Rozpoczęto III etap rozbudowy Szkoły 
Podstawowej w Kuklówce Radziejowickiej

Już 21 kwietnia w Radziejowicach o fotel Wój-
ta Gminy Radziejowice będą walczyć Artur 
Jankowski z Komitetu Wyborczego Wyborców 
Wspólna Przyszłość (45,44 proc) i Paweł Dymec-
ki z Komitetu Wyborczego Wyborców Niezależ-
ni i Odpowiedzialni (35,65 proc). Bez względu na 
wynik wyborów II tury z pewnością Radziejowi-
ce zyskają nowego Wójta.

Wybory 7 kwietnia nie wyłoniły nowego Wójta Gminy 
Radziejowice. Żaden z kandydatów nie przekroczył 
magicznego progu 50 proc. poparcia. O fotel wójta 
21 kwietnia walczyć będą Artur Jankowski i Paweł Dy-
mecki. Tu kampania trwa nadal. 

W nowej Radzie Gminy Radziejowice zasiądą:

1. Aleksandra Teresa Jarosz (Komitet Wyborczy Wy-
borców Wspólna Przyszłość)

2. Grazyna Iwona Jabłońska (Komitet Wyborczy Wy-
borców Wspólna Przyszłość)

3. Tomasz Bucior (Komitet Wyborczy Wyborców 
Wspólna Przyszłość)

4. Marcin Soból (Komitet Wyborczy Wyborców 
Wspólna Przyszłość)

5. Paulina Stanisława Partyka (Komitet Wyborczy 
Wyborców Wspólna Przyszłość)

6. Tomasz Kamil Bodecki (Komitet Wyborczy Wy-
borców Wspólna Przyszłość)

7. Beata Magdalena Trzaskowska (Komitet Wybor-
czy Wyborców Wspólna Przyszłość)

8. Piotr Paweł Uler (Komitet Wyborczy Wyborców 
Wspólna Przyszłość)

9. Mieczysław Tadeusz Bielak (Komitet Wyborczy 
Wyborców Wspólna Przyszłość)

10. Tomasz Derewenda (Komitet Wyborczy Wybor-
ców Wspólna Przyszłość)

11. Teofil Stanisław Strzemieczny (Komitet Wyborczy 
Wyborców Wspólne Dobro Gmina Radziejowice)

12. Małgorzata Stasiarczyk (Komitet Wyborczy Wy-
borców Niezależni i Odpowiedzialni)

13. Stanisław Adam Szczygieł (Trzecia Droga)
14. Grzegorz Kazimierz Krukowski (Trzecia Droga)
15. Lucyna Krystyna Pokropek (PiS)

Trudno nie zauważyć miażdżącej przewagi w Radzie 
Gminy Radziejowice radnych z Komitetu Wyborcze-
go Wyborców Wspólna Przyszłość. W tej gminie z 
pewnością szabel liczyć nie trzeba. Pytanie, z którym 
z kandydatów przyjdzie nowej Radzie tworzyć przy-
szłość Radziejowic.

II tura wyborów w 
Radziejowicach
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Gmina Wiskitki  za pośrednictwem Miejsko-Gminnego Ośrodka Po-
mocy Społecznej w Wiskitkach realizuje wieloletni rządowy pro-
gram „Posiłek w szkole i w domu” zaplanowany na lata 2024-2028. 
W ramach programu zapewnia pomoc zarówno osobom starszym, 
niepełnosprawnym, o niskich dochodach, jak i dzieciom do czasu   
podjęcia nauki w szkole podstawowej, uczniom do czasu ukończe-
nia szkoły ponadpodstawowej, które wychowują się w rodzinach 
znajdujących się w trudnej sytuacji, spełniających warunki otrzy-
mania pomocy wskazanej w ustawie z dnia 12 marca 2004 r. o po-
mocy społecznej.

Pomoc w zakresie dożywiania może być przyznana w formie posiłku, świad-
czenia pieniężnego w postaci zasiłku celowego na zakup posiłku lub żyw-
ności oraz świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych, 
nieodpłatnie osobom i rodzinom, jeżeli dochód osoby samotnie gospodaru-
jącej lub dochód w rodzinie nie przekracza 200% kryterium dochodowego, 
o którym mowa odpowiednio w art. 8  ustawy o pomocy społecznej tj.

- Osoby samotnie gospodarującej kryterium wynosi: 776 zł x 200%= 
1552 zł.

- Osoby w rodzinie kryterium dochodowe wynosi : 600 zł x 200% = 
1200 zł.

W marcu 2024 r. została podpisana umowa na  realizację wieloletnie-
go rządowego programu „ Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024- 
2028 Wojewoda Mazowiecki  przyznał dofinansowanie ze środków budżetu 
państwa  w wysokości 26296 zł. W ramach środków własnych  Gmina Wiskitki 
zobowiązała się do wydatkowania kwoty nie mniejszej niż 20% planowanego 
kosztu Programu lub kosztu realizacji zadania ogółem w 2024 r. tj. 6574 zł. 
Szczegółowe informacje w sprawie otrzymania pomocy w ramach 
programu „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-2028 można uzy-
skać w Miejsko –Gminnym Ośrodku Pomocy Społecznej w Wiskit-
kach, pod numerem telefonu (46) 854 50 35.

Źródło: Miasto i Gmina Wiskitki

Wieloletni rządowy program „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024 -2028

Dla nikogo nie jest zaskoczeniem, że kolejną kadencję Burmistrza 
Miasta i Gminy Wiskitki pełnić będzie Rafał Mitura. Nie było żad-
nych kontrkandydatów, więc wynik był przesądzony już na star-
cie. Burmistrz zdobył 2928 głosów „za” i 655 głosów „przeciw”, co 
stanowi 81,72 proc. poparcia.

Burmistrz nie tylko nie miał konkurencji ubiegając się o najwyższy urząd 
w gminie, ale również zdobył ogromne poparcie dla swojego komitetu. 
Komitet Wyborczy Wyborców Nasza Gmina i Powiat w nowej Radzie Mia-
sta i Gminy Wiskitki ma 11 radnych. 

Nowa Rada Miasta i Gminy Wiskitki:

1. Edward Józef Majewski (Komitet Wyborczy Wyborców Nasza Gmina i 
Powiat)

2. Mateusz Damian Królewski (Komitet Wyborczy Wyborców Nasza Gmi-
na i Powiat)

3. Marek Bednarek (Komitet Wyborczy Wyborców Nasza Gmina i Powiat)
4. Paweł Dziemiańczyk (Komitet Wyborczy Wyborców Nasza Gmina i Po-

wiat)
5. Andrzej Wojciech Ciesielski (Komitet Wyborczy Wyborców Nasza Gmi-

na i Powiat)
6. Anna Wioletta Dąbrowska (Komitet Wyborczy Wyborców Nasza Gmi-

na i Powiat)
7. Tomasz Bogusław Skop (Komitet Wyborczy Wyborców Nasza Gmina 

i Powiat)
8. Marzena Pachnik (Komitet Wyborczy Wyborców Nasza Gmina i Po-

wiat)
9. Krzysztof Adam Dziubiński (Komitet Wyborczy Wyborców Nasza Gmi-

na i Powiat)
10. Jacek Roman Wawrzyniak (Komitet Wyborczy Wyborców Nasza Gmina 

i Powiat)
11. Kamil Michał Michalczyk (Komitet Wyborczy Wyborców Nasza Gmina 

i Powiat)
12. Agnieszka Marzena Śmigiera (Komitet Wyborczy Wyborców Doroty 

Jakubiak)
13. Dorota Zofia Jakubiak (Komitet Wyborczy Wyborców Doroty Jakubiak)

14. Tomasz Pawłowski (Komitet Wyborczy Wyborców Tomasza Pawłow-
skiego)

15. Tomasz Szychta (Komitet Wyborczy Wyborców Tomasza Pawłowskie-
go)

Z żalem odnotowaliśmy na liście brak radnej Hanny Lipińskiej, która swo-
ją postacią dodawała radzie minionej kadencji wiele kolorytu. Wszystkim 
radnym nowej kadencji życzymy powodzenia w podejmowaniu właści-
wych decyzji dla dobra gminy.

W Wiskitkach zmian nie będzie
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Grzeczne dziewczynki 
pokutują w pracy

Nierówności w zatrudnieniu ze 
względu na płeć są w Polsce bar-
dzo wyraźne. 32 proc. – tyle sta-
tystycznie mniej kobiety zarabia-
ją od mężczyzn na tych samych 
stanowiskach pracy. Na szczęście 
świadomość dochodzenia swo-
ich praw ma coraz większa grupa 
pracowników, którzy zgłaszają się 
do Karoliny Bogumił - Łagowskiej, 
radcy prawnego, która specjalizu-
je się w prawie pracy. Reprezen-
tuje zarówno pracowników jak 
i współpracuje z pracodawcami. 
Ostatnio wspiera w walce o rów-
ne płace pielęgniarki. 

Dlaczego w swojej pracy skupiasz 
się na nierównym traktowaniu 
kobiet i mężczyzn na rynku pracy?

Jestem radcą prawnym i od 10 lat zaj-
muję się prawem pracy. Do tej pory 
pracowałam w warszawskich kance-
lariach prawnych. W styczniu założy-
łam swoją kancelarię. Do tego czasu 
reprezentowałam przede wszystkim 
pracodawców, często w ciężkich spra-
wach z pracownikami. Ogólnie na ryn-
ku pracy i w świecie korporacji, często 
jest tak, że te prawa pracowników są 
naruszane. Moją misją jest pomoc ko-
bietom. I tu znalazłam niszę, w której 
się odnajduję i realizuję. Tu widzę, że 
faktycznie mogę pomóc. Statystycznie 
różnica wynagrodzeń między kobieta-
mi a mężczyznami to 32 proc. W więk-
szości organizacji ta różnica płacowa 
istnieje, mimo iż kobiety wykonują do-
kładnie te same obowiązki i są na tym 
samym stanowisku. 

Jest też inny wątek, który skierował 
mnie w stronę kobiet. To ustawa z 
2022 roku, która podzieliła pielęgniarki 
na grupy. To obecnie największa baza 
moich klientów, bo ponad 160 pielę-
gniarek i z każdym miesiącem liczba 
moich klientek rośnie. To bardzo duża 
skala naruszeń i to właśnie ich sytu-
acja spowodowała, że postanowiłam 
uświadamiać społeczeństwo w tema-
cie luki płacowej w wynagrodzeniach. 
Obecnie to główny temat mojej dzia-
łalności, choć prawem pracy zajmuję 
się bardzo szeroko.

Na czym polegają grupy pielęgnia-
rek i dlaczego ten temat jest dla 
Ciebie tak ważny?

To bardzo ważny temat społecznie, 
choć społeczeństwo często nie ro-
zumie istoty tego problemu. Jestem 
aktywna w social mediach i widzę jak 
ludzie komentują ten temat bardzo 
go spłycając. On niestety jest wielo-
wymiarowy i w momencie gdy zaczy-
nam tłumaczyć ten temat ja lub moje 
klientki, dopiero wtedy on staje się 
bardziej zrozumiały dla ludzi, których 

bezpośrednio nie dotyczy. Teoretycz-
nie to jest w porządku – mamy trzy 
grupy zawodowe: 2., 5. I 6.. Te grupy 
zróżnicowały pielęgniarki pod kątem 
wykształcenia. W grupie 6. mamy pie-
lęgniarki, które skończyły liceum lub 
studium medyczne. W grupie 5. Pie-
lęgniarki z wykształceniem wyższym 
licencjackim lub z wykształceniem 
magisterskim bez specjalizacji oraz 
pielęgniarki z wykształceniem średnim 
i specjalizacją, a grupa 2. to pielęgniar-
ki z tytułem magistra i specjalizacją. 
Ta grupa zawodowa zarabia najwię-
cej, bo obecnie to jest ponad 8100 zł 
brutto wynagrodzenia zasadniczego.  
Grupa najniższa, szósta, to obecnie 
5900 zł brutto. To ponad 2200 zł róż-
nicy między grupami. I patrząc na to 
z boku można powiedzieć: „ok, jeśli 
pielęgniarka ma wyższe wykształcenie, 
to dostaje wyższe wynagrodzenie”. 
Tylko do tego należy dołożyć ustawę o 
kwalifikacjach zawodowych i ta ustawa 
pozwala, by pielęgniarką była osoba 
po liceum medycznym i nie ma co do 
tego żadnych zastrzeżeń. Właściwie 
żadnego problemu by nie było, gdyby 
za wyższą płacą szła również zmiana 
zakresu obowiązków. Jednak w więk-
szości szpitali (choć nie we wszyst-
kich), za zmianą wynagrodzeń zgod-
nie z tą ustawą nie zmienia się zakres 
obowiązków. Innymi słowy pielęgniar-
ki, które mają wyraźnie zróżnicowane 
płace, mają dokładnie te same obo-
wiązki i wykonują pracę tej samej jako-
ści. A Kodeks Pracy mówi jasno, co po-
kazuje też wiele wygranych wyroków 
na korzyść pielęgniarek z grupy piątej 
i szóstej, który mówi, że za taką samą 
pracę o jednakowej wartości należy 
się takie samo wynagrodzenie. Tu bar-
dzo istotnym czynnikiem jest też to, że 
pielęgniarki z grupy 5. i 6. mają ogrom-
ne doświadczenie zawodowe – 30, 35 
lat doświadczenia. Ustawa zupełnie 
nie bierze tego pod uwagę. Często 
się zdarza, że ta doświadczona pie-
lęgniarka z grupy szóstej, zarabiająca 
5900 zł brutto, wprowadza do zawo-
du młodszą koleżankę, która ma wy-
kształcenie wyższe magisterskie, (dziś 
dla nowych pielęgniarek to jedyna 
możliwość do wejścia na rynek pracy) i 
ta doświadczona pielęgniarka zarabia 
mniej niż osoba bez doświadczenia. 
A ona uczy ją wykonywania zawodu 
w praktyce i to na niej de facto spo-
czywa największa odpowiedzialność, 
bo ma wieloletnie doświadczenie w 
swoim zawodzie. Nie zapominajmy, 
że pielęgniarki z tzw. „wykształceniem 
średnim”, również posiadają wykształ-
cenie do wykonywania zawodu. Daw-
ne „licea medyczne” czy „studium 
medyczne” znacznie się różniły od dzi-
siejszych liceów ogólnokształcących. 

To naprawdę było przygotowanie do 
zawodu i duże wymagania.

I oczywiście pracodawca ma prawo 
różnicować płace – to jego święte pra-
wo. Natomiast przy tak ogromnych 
różnicach – prawie 30 proc., sądy 
stwierdzają, że szpital naruszył kodek-
sową zasadę równego traktowania 
w zatrudnieniu. Obecnie pielęgniarki 
mogą uzyskać nawet 60 tys. zł odszko-
dowania za 3 lata wstecz za nierów-
ne traktowanie w zatrudnieniu i sąd 
ustala stosunek pracy na przyszłość, 
zmieniając  warunki wynagrodzenia 
zgodnie z najwyższą płacą czyli tyle 
ile ustawa przewiduje dla pielęgniarki 
z wykształceniem magisterskim i 
specjalizacją. 

Obecnie pielęgniarki stanowią 
znaczną część Twoich klientów. 
Jak duża jest to skala?

Ten problem jest ogromny. Wśród 
moich klientów ok. 160 osób to pie-
lęgniarki. Ta liczba ciągle rośnie i są-
dzę, że obecnie z nowymi klientkami 
może być już to około 200 spraw, a 
przecież ja dopiero założyłam własną 
kancelarię. Obecnie artykuły prasowe 
wskazują, na około 15 tysięcy takich 

spraw w sądach, natomiast są to dane 
przeszłe i obecnie skala ta może być 
o wiele większa. Ta skala jest ogrom-
na, a pielęgniarki zaczynają widzieć, że 
warto walczyć o swoje prawa. Pomi-
mo tego, że szpitale nie są chętne do 
wypłaty. Po wysyłaniu pism z wezwa-
niem do zapłaty, przedstawiciele szpi-
tali często mówią, że im nie zapłacą, 
bo ich płace są zgodne z ustawą. Bo 
to co jest istotne w tej sytuacji, to to, 
że ta ustawa jest niezgodna z aktem 
wyższego rzędu, czyli Kodeksem Pra-
cy. To niestety też nie jest nic nowego 
w polskim ustawodawstwie, co obec-
nie przyznały również Ministerstwa i 
prawomocne wyroki sądów na rzecz 
pielęgniarek z grupy piątej i szóstej. 
Obecnie trwają prace nad zmianą tej 
ustawy i poprawą sytuacji pielęgniarek 
w Polsce. Są projekty obywatelskie, 
wspierają tę kwestię Związki Zawo-
dowe. To cały czas się dzieje. Przede 
wszystkim pielęgniarki to bardzo duża 
grupa zawodowa i coraz więcej pielę-
gniarek zaczyna się interesować tym 
tematem, a to, że ich koleżanki wy-
grywają swoje sprawy na pewno tez 
motywuje je do działania i wystąpienia 
na drogę sądową. Z pewnością dużym 
ukłonem jest też fakt zmiany w Kodek-
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sie Pracy z września 2023 roku, który 
zwolnił z opłaty w sprawach pracow-
niczych, więc jedynym kosztem jest 
opłata kancelarii prawnej, jeśli pielę-
gniarka chce się na nią zdecydować. 
Innych kosztów nie ma. Wydaje mi się, 
że ciągle więcej można tu wygrać, bo 
to ustalenie wysokości wynagrodzenia 
i wypłata zasądzonego odszkodowa-
nia do 3 lat wstecz.

Inną grupą, również bardzo szero-
ką, jest sytuacja matek na rynku 
pracy i to temat, który ostatnio 
wzięłaś na tapet w swoich dysku-
sjach z obserwującymi na social 
mediach.

To temat „kara za macierzyństwo”. To 
taka definicja podnoszona też ogólnie 
w literaturze, również zagranicznej. 
To termin pokazujący niższe zarobki 
i ograniczenia możliwości awansu, z 
czym borykają się matki na rynku pra-
cy. Ja widzę, jak ten temat jest istotny 
i obecny na rynku pracy, bo jak tylko 
wrzucę post, relację na swoje kanały 
dotyczące „kary za macierzyństwo”, 
widzę jak duże jest zainteresowanie i 
ile historii do mnie przychodzi. Mam 
wrażenie, że każda kobieta spotkała 
się z tym w swoim życiu zawodowym 
i za każdą stoi inna historia. Choćby 
2 tygodnie temu miałam taką sytu-
ację, że moja klientka wróciła do pracy 
po urlopie wychowawczym i od razu 
dostała wypowiedzenie pracy. Pra-
codawcy przeszkadzało to, że przez 
około 4 lata nie miał pracownika. Ina-
czej zagospodarował sobie to miejsce, 
choć gdy ta pracownica odchodziła 
wszystko było w porządku i współpra-
cowali razem już kilka lat. Nic nie za-
powiadało takiej sytuacji. Jak inaczej 
nazwać takie zachowanie niż „kara za 
macierzyństwo”? To co też jest istotne, 
to fakt, że kobiety, które decydują się 
na urodzenie i wychowanie dziecka 
automatycznie stają się postrzegane 
jako mniej zaangażowane w pracę z 
powodu obowiązków rodzicielskich. 
Sztywne grafiki pracy nie uwzględniają 
tych potrzeb rodzicielskich. Często to 
właśnie podejście pracodawcy zmusza 
te kobiety do wyboru między pracą a 
macierzyństwem. Ciągle to kobiety po-
kutują za założenie rodziny. Mężczyźni 
nie są zmuszani do takich wyborów. 
W większości przypadków to kobieta 
poświęca swoją karierę na rzecz ro-
dziny. Oczywiście są też sytuacje, gdy 
rodzice dzielą się tymi obowiązkami. 
Jednak wiele badań socjologicznych i 
psychologicznych pokazują ogromną 
potrzebę zmiany polityki praktyk w 
miejscu pracy, które wspierały by ro-
dzicielstwo. Do tego wystarczą chociaż 
elastyczne godziny pracy. 2 lata temu 
została zmieniona ustawa, która do 8 
roku życia dziecka pozwala rodzicom 
złożyć wniosek o elastyczne godzi-
ny pracy w tym pracę zdalną. Jednak 
nawet w komentarzach pod moimi 
postami można przeczytać, że praco-
dawcy często nie uwzględniają takich 

wniosków, zasłaniając się pozornymi 
przyczynami jak choćby rzekomy wy-
ciek danych w związku z pracą zdalną, 
a przecież obowiązek zabezpieczania 
danych osobowych leży na pracodaw-
cy i to on powinien przeszkolić pra-
cownika, w jaki sposób takie dane ma 
bezpiecznie przechowywać. Wyciek 
danych może się również zdarzyć w 
miejscu pracy, więc ten argument nie 
jest żadnym trafiony Możliwości pra-
cy zdalnej świetnie pokazała nam już 
pandemia i wtedy nie było żadnych 
problemów.

My nie tylko potrzebujemy zmiany 
przepisów, ale też zmian w świado-
mości społecznej. Dlatego jako swoją 
misję widzę uświadamianie ludzi jak 
to wygląda z pozycji Kodeksu Pracy. 
Najbardziej potrzeba nam akcepta-
cji rodzicielstwa w miejscach pracy. 
Mamy taką definicję, która pojawiła się 
ostatnio: „mamager”, która jest życio-
wym ogarniaczem w domu, w pracy 
– typowem menagerem. Tylko nieste-
ty każda nieobecność w pracy jest od 
razu komentowana bardzo negatyw-
nie. To, co ważne, to mężczyzna nigdy 
nie usłyszy takiej wypowiedzi na swój 
temat jak choćby: „znowu cię nie było”, 
„lawirujesz między byciem mamą a by-
ciem pracownikiem jak ludy koczow-
nicze” (tak tak, moje klientki spotkały 
się z takimi uwagami w swoją stronę). 
Takie uwagi zupełnie nie zależą od sta-
nowiska, bo one zdarzają się wszędzie. 
I tu bardzo ważna jest edukacja praco-
dawców na temat wsparcia matek na 
rynku pracy. W mojej ocenie matki są 
też bardzo produktywne. Wiedzą, że 
pracę trzeba zrobić już.

Chyba coraz głośniej mówi się 
jednak o tym, że matki bardzo do-
brze optymalizują swój czas pra-
cy, bo mają świadomość tego, że 
im szybciej wywiążą się ze swoich 
obowiązków, tym szybciej wrócą 
do domu i do swoich dzieci. Nie 
będą musiały łapać nadgodzin, a 
będą mogły spędzić czas z dziec-
kiem. 

W moim odczuciu w Polsce nie jeste-
śmy jeszcze na tym etapie, by praco-
dawcy to rozumieli i doceniali. W nie-
których krajach w firmach już wszedł 
4-dniowy tydzień pracy. W Polsce niby 
też pojawiają się takie pomysły, ale jest 
to raczej rzadkie. Jednak to, co poka-
zują badania, to w Polsce matki ciągle 
mają ograniczone zarobki i możliwo-
ści awansu w porównaniu z ojcami i 
kobietami bez dzieci. I to jest fakt. To 
też wynika ze sztywnych harmonogra-
mów pracy. W Polsce cały czas pracu-
jemy bardzo dużo i kobiety – mamy 
nie są doceniane. Zresztą to widać 
nawet w wynikach mojej ankiety, któ-
rą przeprowadziłam na swoim koncie 
na Instagramie. Zadałam pytanie: „Czy 
rynek pracy w Polsce dla mam jest ła-
twy czy jest ciężko?”. Wszystkie kobiety  
zaznaczyły odpowiedź, że niestety jest 

ciężko. Więc to nie są tylko badania 
społeczne prowadzone przez socjolo-
gów. My te opinie widzimy na co dzień. 
Kobiety to widzą i same tego doświad-
czają. 

W Twojej ocenie to jest problem 
tylko matek czy ciągle pokutuje 
bycie kobietą. To pojawia się już 
na etapie rozmów kwalifikacyj-
nych. Niby nie można zadawać 
pytań dotyczących planowania 
rodziny i posiadania dzieci, ale to 
ciągle w zawoalowany sposób się 
pojawia.

Współpracując z pracodawcami wi-
dzę ten problem i wiem, że to niestety 
ciągle funkcjonuje, że młoda kobieta, 
zwłaszcza mężatka spotyka się z takim 
murem. Często jesteśmy sprawdzani 
przez pracodawców przez social me-
dia, ludzie dzielą się tam swoim życiem, 
więc też pytanie o plany wobec posze-
rzania rodziny nie muszą, a w świetle 
prawa nie mogą padać. Faktycznie na-
sze życie rodzinne może być jednym z 
czynników i na pewno nim jest. Można 
znaleźć sporo statystyk na ten temat. 
To ograniczenie dla kobiet na rynku 
pracy. Natomiast problemem jest też 
zwalnianie kobiet po powrocie z urlo-

pu wychowawczego i podawanie po-
zornego powodu jako „utrata zaufa-
nia”, co też się niejednokrotnie zdarza. 
Wtedy możemy w sądzie udowodnić 
pozorność takiego powodu zwolnie-
nia. To jest przestrzeń dla mnie jako 
prawnika, by walczyć o zadośćuczynie-
nie, odszkodowanie lub przywrócenie 
do pracy. Niestety na etapie rekrutacji 
i dostępu do pracy nie jesteśmy w sta-
nie niczego udowodnić.

Dalej funkcjonuje szklany sufit 
dla kobiet, nie łącząc tego z by-
ciem matką.

Z mojego punktu widzenia tak, ale też 
nie zajmuję się tym w swoim życiu za-
wodowym. Możemy jednak zauważyć, 
że większość zarządów stanowią męż-
czyźni. I mimo iż kobiety mają bardzo 
duże kwalifikacje i często osiągnięcia 
takie same (lub większe) jak mężczyź-
ni, to dostęp do awansu jest dla kobiet 
ograniczony. W swojej pracy zawodo-
wej również miałam kontakt głównie 
z mężczyznami na stanowiskach kie-
rowniczych, managerskich, więc coś w 
tym musi być. Wydaje mi się jednak, że 
coraz więcej w tym temacie się zmie-
nia i coraz silniej się wybijamy. W ko-
bietach jest moc i myślę, że dążymy 
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do tego, by te stereotypy płciowe były 
coraz rzadsze. I tym działaniom, przy-
świeca też misja mojej Kancelarii.

Z czego wynikają różnice płacy. 
Mówiłaś, że często to statystycz-
nie to 32 proc. Aż trudno uwierzyć, 
że przez samą płeć, mając te same 
obowiązki i kwalifikacje, kobiety 
mogą zarabiać mniej.

To wynika z wielu czynników. Są za-
wody zdominowane przez kobiety i są 
branże typowo męskie. Oczywiście to 
coraz bardziej się przeplata płciowo. 
W tych tradycyjnie męskich branżach 
oferowane są często wyższe zarobki. 
Wracamy też do momentu rekrutacji. 
W wielu firmach istnieje przeświad-
czenie, że mężczyzna w pracy jest 
bardziej wydajny. To jest to, o czym 
rozmawiałyśmy. Mężczyzna nie odej-
dzie z pracy z powodu ciąży, urlop 
tacierzyński ciągle nie jest w Polsce 
tak popularny, więc pracodawca nie 
musi się obawiać, że mężczyzna zo-
stanie wyrwany na kilka lat ze swoich 
obowiązków. To wpływa na ogromną 
lukę płacową. Kiedy kobieta na kilka lat 
często znika z rynku pracy, w tym cza-
sie mężczyzna może podnosić swoje 
kwalifikacje i rozwijać się zawodowo. 
Oczywiście mówię o statystycznych 
przyczynach.

To, co jest też istotne, to fakt, że męż-
czyźnie dużo łatwiej przychodzi pójść 
do pracodawcy po podwyżkę i awans. 
Mężczyźni czują się dużo bardziej 
pewni siebie. Idą i mówią: „jestem naj-
lepszym handlowcem, robię dla ciebie 
świetne wyniki. Chcę podwyżkę”. Wy-
obrażasz sobie kobietę, która tak wej-
dzie i powie? Kobiety są dużo mniej 
pewne siebie. Często nie potrafimy 
walczyć o siebie. Możliwe, że gdyby 
kobieta poszła do swojego przełożo-
nego i poprosiła o 30 proc. podwyżki 
to też by ją otrzymała, ale bardzo czę-
sto tego po prostu nie robi. 

Dlaczego kobiety boją się pójść 
po podwyżkę czy zmianę stanowi-
ska?

Sądzę, że ciągle pokutuje wychowanie 
na grzeczne dziewczynki: „nie bądź nie-
grzeczna, nie zachowuj się tak, bo to 
nieładnie”. To przekłada się na rynek 
pracy. Boimy się, że jeśli zawalczymy o 
siebie, to możemy stracić pracę, może 
usłyszymy coś negatywnego na swój 
temat. Jesteśmy dużo mniej pewne 
siebie. Zarabiamy mniej, bo też mniej 
potrafimy walczyć o siebie.

A co z mobbingiem?

Mobbing to długie i uporczywe działa-
nie, to coś, co niszczy psychikę osoby 
mobbingowanej, z czym walczę w or-
ganizacjach. W tym zakresie skupiam 
się na pracy u źródła, czyli pomagam 
wdrożyć odpowiednie narzędzia w 
organizacjach. Wprowadzam politykę 
antymobbingową w organizacjach, 
przeprowadzam audyty, wspieram 

pracodawców w szkoleniach swoich 
pracowników i osób zarządzających 
zespołami. Prowadzę szkolenia dla 
pracodawców, w jaki sposób uniknąć 
dużych strat finansowych z tego ty-
tułu. Tylko podkreślam, mobbing to 
działanie  działanie uporczywe i dłu-
gotrwałe. I wtedy, kiedy  mobbing zo-
stanie udowodniony, sądy są w stanie 
zasądzić spore odszkodowania lub za-
dośćuczynienia z tego tytułu. I każde-
mu pracodawcy powinno zależeć na 
tym aby tego uniknąć. Z mojego do-
świadczenia o tę kwestię pracodawcy 
naprawdę dbają. Mają wprowadzoną 
politykę anymobbingową, dbają o to, 
by w ich firmach nie dochodziło do ta-
kich sytuacji, bo to też ogromna strata 
na wizerunku firmy. Uważam, że wiele 
zmieniło się na plus. Pracodawcy są 
coraz bardziej świadomi, że pozytyw-
na atmosfera w pracy, dbanie o dobro-
stan pracowników, przeciwdziałanie 
wypaleniu zawodowemu powoduje, 
że mają zadowolonych pracowników, 
a tym samym firma jest w stanie więcej 
zarobić. Niestety nadal mam również 
klientki, które nie tylko doświadczyły 
mobbingu, a nawet molestowania w 
miejscu pracy i to są bardzo ciężkie 
emocjonalnie sprawy. Trudne jest 
też to, że jeśli pracownik doświad-
cza mobbingu w pracy, to musi od 
samego początku zbierać dowody. 
Przede wszystkim takimi dowodami 
są maile, wiadomości, świadkowie, 
bo bardzo często mobbingowanie 
odbywa się przy świadkach. W takich 
sytuacjach możemy mówić również o 
nagraniu, bo choć prawo mówi o tym, 
że nagranie jest dowodem, tylko jeśli 
osoba nagrywana się na to zgodzi, 
są przypadki, gdy takie nagranie jest 
dopuszczane przez sąd, jeśli pracow-
nik nie jest w stanie w inny sposób do-
wieść swojej racji. 

Co może być uznane za mobbing? 
Można odnieść wrażenie, że dziś 
jest to słowo, które jest modne – z 
jednej strony pracownicy boją się 
zgłaszać takie zachowana, z dru-
giej jest ono nadużywane w small 
talkach. 

Tak, ale też chciałabym zaznaczyć, że 
to nie jest tak, że pracownik musi być 
mobbingowany przez przełożonego. 
Może być też odwrotna sytuacja, gdy 
to przełożony jest mobbingowany 

przez swojego pracownika. Biorąc jed-
nak pod uwagę ten najpowszechniej-
szy przykład, gdy to pracownik mówi 
o mobbingu w pracy, jeśli to hasło jest 
używane do nieadekwatnych sytuacji, 
to psuje reputację firmy. Wtedy praco-
dawca również może zgłosić roszcze-
nie przeciw pracownikowi o narusze-
nie dóbr osobistych. Takie nadużycia 
również niosą konsekwencje. Należy 
zdawać sobie sprawę, że słowo „mo-
bbing” to bardzo duży kaliber zarzutu.

Jeśli chodzi o to, w jakich sytuacjach 
mobbing może się pojawiać. Bardzo 
ważne jest to, w jaki sposób przeło-
żony krytykuje swojego pracownika. 
Główną zasadą jest to, że nie kryty-
kujemy pracownika w obecności in-
nych. I warto jest wyrobić w sobie taką 
zasadę: „chwalimy przy wszystkich, 
krytykujemy na osobności”. Jednak 
nieustanne i niekonstruktywne kry-
tykowanie pracownika może dopro-
wadzić do tego, że będzie się on czuł 
poniżany. Zwłaszcza jeśli będzie to 
robione publicznie. Takie zachowania 
mogą nosić znamiona mobbingu. Co 
więcej, nie może być ze strony pra-
codawcy żadnych prywatnych uwag 
kierowanych do pracownika. Zdarzają 
się sytuacje, kiedy pracownik słyszy, że 
jest głupi, niekompetentny. To niedo-
puszczalne. Podobnie jak rozsiewanie 
nieprawdziwych informacji na temat 
danej osoby. To może doprowadzić 
do poniżenia, a nawet do odrzucenia 
przez innych pracowników, co może 
mu utrudniać interakcję społeczną w 
relacjach zawodowych. Mobbingiem 
jest też doprowadzanie pracowni-
ka do sytuacji, żeby sam zwolnił się 
z pracy poprzez obciążanie go dużą 
ilością zadań, które nie są możliwe do 
wykonania. To może doprowadzić do 
skompromitowania danego pracowni-
ka, a w konsekwencji do jego zwolnie-
nia się z pracy, bo nie wytrzyma tego 
psychicznie. Są też sytuacje odwrotne 
– wykluczenie pracownika ze spotkań, 
projektów, odbieranie mu możliwości 
rozwoju, które są przeznaczone dla 
innych pracowników. To również nosi 
znamiona mobbingu. Najbardziej dra-
styczną formą jest oczywiście agresja 
– groźby, wyzwiska, obniżanie płacy, 
odbieranie premii, wprowadzanie 
nieuzasadnionych kar bez wyraźnych 
przyczyn. Mam w swoim doświadcze-
niu również sprawy, w których pra-

cownik był szarpany za krzesło, popy-
chany. To jest już przemoc fizyczna. 

Dalej funkcjonuje przekonanie, że 
kobiety awansują za swój wygląd?

Tak, często taki obraz społeczny 
jeszcze się pojawia: „dostała pracę 
/ awans, bo była ładna, bo podobała 
się szefowi”. Bardzo łatwo zaniża się 
pracę i kompetencje kobiet. Tego zja-
wiska nie doświadczają mężczyźni. To 
jest fakt. Jestem przekonana, że w każ-
dej korporacji, niezależnie od branży, 
każdy spotkał się z takimi opiniami o 
sobie lub koleżance.

Co może zrobić pracownik, który 
doświadcza mobbingu?

Każda osoba, która doświadczyła 
mobbingu, ma prawo do tego, by do-
chodzić w sądzie zadośćuczynienia 
za krzywdę. I sądy często przychylają 
się do racji pracownika, jeśli pode-
prze swoje twierdzenia dowodami. 
Pracownicy mają możliwość żądania 
odszkodowania za straty finansowe, 
czyli np. utracone wynagrodzenie, jeśli 
pracownik się np. zwolnił z tej pracy, 
bo nie wytrzymał psychicznie tej sytu-
acji. Podobnie z obniżaniem płacy w 
wyniku mobbingu. Ma możliwość rów-
nież przywrócenia do pracy, choć czę-
sto pracownicy tego nie chcą, ale taka 
możliwość też jest. Pracownik również 
może żądać zwrotu kosztów leczenia, 
jeśli mobbing wpłynął na zdrowie psy-
chiczne lub fizyczne osoby mobbin-
gowanej. Może również żądać zapłaty 
za wszelkie utracone korzyści. Mówię 
o wszystkich dodatkach, bonusach i 
nagrodach. Każda inna rekompensata 
za szkody materialne i niematerialne, 
które pracownik z tego tytułu poniósł. 
Tutaj świadomość społeczna jest co-
raz większa i coraz więcej takich wnio-
sków wpływa do sądu.

Fot.: Make a Wish Studio, Katarzy-
na Wiśniewska

Karolina Bogumił-Łagowska
 Kancelaria Prawna

adres: ul. Hiellego 2/8
 (Loft 8 w Starej Przędzalni)

telefon: 601051521

mail:  kontakt@kancelariakbl.pl

mailto:kontakt@kancelariakbl.pl
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Uczestniczki zajęć Dziecięcej Akademii Pla-
stycznej z Młodzieżowego Domu Kultury w 
Żyrardowie nie spoczywają na laurach. Z za-
pałem tworzą piękne, kolorowe prace, które 
są wysyłane na kolejne konkursy. 

Tym razem zestaw prac został zgłoszony na 
XXXVI Ogólnopolski Konkurs Plastyczny „War-
szawa moja stolica”. Organizatorem konkursu 
był Warszawski Pałac Młodzieży. Na konkurs 
zgłoszono 1560 prac wykonanych przez dzieci 
i młodzież w wieku 4-19 lat. o tematyce zwią-
zanej z Warszawą: ruch uliczny, parki, mosty, 
teatry, wesołe miasteczko, pomniki, kościoły. 

Komisja powołana przez organizatorów  do-

ceniła akwarelę, wykonaną przez Alicję Ko-
walską, l.8 i  przepiękny batik autorstwa Nadii 
Wasilewskiej, l.12. Podsumowanie konkursu, 
otwarcie wystawy i wręczenie nagród odbyło 
się w Ogrodzie zimowym Pałacu Młodzieży w 
Warszawie.

Informacja prasowa: Młodzieżowy Dom Kultury 
w Żyrardowie

Namalowały  
Stolicę i wygrały

Kajko i Kokosz - komiksowa archeologia
W piątek w Muzeum Mazowsza Zachodniego w Żyrardowie odbył 
się wernisaż wystawy „Kajko i Kokosz - komiksowa archeologia” z 
udziałem Pawła Pogodzińskiego, kierownika Muzeum Grodzisko w 
Sopocie, oddziału Muzeum Archeologiczne w Gdańsku oraz autora 
„komiksowej archeologii.” Pan Paweł oprowadził Gości i opowie-
dział im nie tylko ciekawostki Kajko i Kokosz zagoszczą w Żyrardo-
wie do 23 czerwca.

Wystawa „Kajko i Kokosz – komiksowa archeologia” po raz pierwszy w histo-
rii muzealnictwa polskiego łączy archeologię z komiksem. Porównuje dwa 
światy: znalezisk archeologicznych oraz podobnych zabytków wykorzysta-
nych na kadrach komiksów Janusza Christy.  

W gablotach znajdziemy bezcenne eksponaty archeologiczne, a na plan-
szach równie bezcenne poczucie humoru i przygodę.  

Janusz Christa, Mistrz Polskiego Komiksu, przez lata zapraszał nas w świat 
słowiańskich wojów i starożytnych czasów na polskich ziemiach, wspaniale 
łączył historię naszej ojczyzny, wierzenia jej ludów, zwyczaje, ubiór czy archi-
tekturę z przygodami towarzyszącymi postaciom z komiksów. Jako mieszka-
niec Sopotu Christa nie zapominał o Wybrzeżu. Wiele odniesień znajdzie-

my i na ten temat. Skansen archeologiczny „Grodzisko w Sopocie” nieco 
przypomina zabudowania Mirmiłowa – legendarnego grodu Kajka i Kokosza. 
Każdemu wielbicielowi jego twórczości „Grodzisko” przypomni karty komik-
su ze słowiańską krainą i puszczą pełną dzikiego zwierza, z mieszkańcami 
grodu Mirmiłowo, rządzonego przez kasztelana Mirmiła, strzeżonego przez 
dwóch dzielnych wojów, Kajka i Kokosza.

Do zabawy w odkrywanie świata Kajka i Kokosza oraz podróż w czasie do 
krainy Słowian chcemy zaprosić nie tylko poprzez wystawę prezentującą 
cenne i wyjątkowe zabytki, pochodzące ze zbiorów Muzeum Archeologicz-
nego w Gdańsku. Wystawa ma, zgodnie z klasyczną doktryną dobrego ko-
miksu, bawiąc-uczyć. Anegdota przewijać ma się tutaj z wiedzą historyczną, 
najzabawniejsze sceny z komiksów z opisem prawdziwych wydarzeń jakie 
rozegrały się dawno temu na ziemiach naszego kraju. Przeznaczona jest dla 
przedstawicieli wszystkich pokoleń, bez wyjątku. Z jednej strony ma charak-
ter edukacyjny i jest skierowana do młodszego pokolenia zwiedzających, a 
z drugiej, poprzez swój wymiar sentymentalny, zainteresuje dorosłych wi-
dzów – tych, których komiks ten bawił i uczył przed laty. Oddamy również 
hołd autorowi Januszowi Chriście prezentując na wystawie jego oryginalne 
prace, szkice, książki oraz inne pamiątki po artyście, np. biurko czy przybory 
kreślarskie.

Fot. Michał Wesołowski

https://www.facebook.com/muzeumzyrardow?__cft__%5b0%5d=AZUeryofqRCiscKiEFwoC2heJ5CZfTH2lLnpqYU-5jiFfv4AzHt6IJFtocGDRyclBpD4TOxKlXAMENzd4uaBFsM2ebz1Q-Dvh9GgXsmZyShny3G5XruQKWlDb5TXkhjpSOFPAY41-ZEJmVO9IfYyBwZUscB_5wgaYTOf9DE3kFyrhxO3-Propt82wkNhlB1jcFLB42VdFYCEDWL6jhbVdedv&__tn__=-%5dK-R
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Rzym to miejsce, którego nie można prze-
gapić. Przewyższa ono większość miast pod 
względem ilości historycznych atrakcji, jed-
nak czy dasz radę zobaczyć je wszystkie? 
Przedstawiamy TOP 10 najlepszych atrakcji 
w Rzymie!

Znajdziesz tu światowej klasy restauracje, 
bajeczne bary, niezwykłe muzea i zabytki 
przesiąknięte starożytną historią. Oto lista 
najważniejszych atrakcji w Rzymie!

Koloseum

Koloseum to ogromnych rozmiarów zabytek, po-
chodzący z 72 roku naszej ery. Krwawe walki po-
między gladiatorami, niewolnikami, więźniami i dzi-
kimi zwierzętami na zawsze zapisały się na kartach 
historii tego niezwykłego miejsca. Amfiteatr o po-
jemności ponad 50 000 osób należał niegdyś do 
największych na świecie. Jest to niezbędna piel-
grzymka dla miłośników historii i idealny punkt wyj-
ścia do zwiedzania rzymskich pozostałości miasta.

Wskazówka: Najlepszą porą na zwiedzanie Kolo-
seum jest wczesny poranek lub, jeśli wolisz, późne 
popołudnie przed zamknięciem, aby uniknąć naj-
silniejszego słońca.

Forum Romanum

Najstarsze z rzymskich forów, Foro Romano (Fo-
rum Romanum), było niegdyś centrum ceremo-
nii państwowych, handlu i sądownictwa. Powyżej 
Koloseum znajduje się miejsce narodzin Rzy-
mu, Palatyn. W późniejszym okresie Palatyn stał 
się domem wpływowych ludzi zarówno za czasów 
Republiki, jak i Cesarstwa.

Lokalizacja: Via della Salara Vecchia.

Piazza di Spagna

Piazza di Spagna zawdzięcza swoją nazwę amba-
sadzie hiszpańskiej przy Watykanie, ale słynie głów-
nie z eleganckiej kaskady schodów prowadzących 
w dół od kościoła Trinità dei Monti. Znane po wło-

sku jako Scalinata di Trinità dei Monti, nazywa się je 
również Hiszpańskimi Schodami. U podnóża scho-
dów znajduje się zachwycająca fontanna w kształ-
cie łodzi, Barcaccia. Schody najlepiej podziwiać z 
samego rana, zanim pojawią się na nich tłumy.

Lokalizacja: Piazza di Spagna.

Panteon

Nawet z daleka widać, że  Muzeum Sztuki XXI 
wieku (w skrócie MAXXI)  jest ukłonem w stro-
nę wszystkiego, co nowoczesne. Zaprojektowane 

przez najnowocześniejszą firmę architektoniczną 
Zaha Hadid i otwarte w 2009 roku, MAXXI samo 
w sobie jest dość niezwykłym dziełem sztuki. Nie 

zapominając oczywiście o tym, że znajdują się tu 
także dzieła jednych z najbardziej ekscytujących i 
modnych współczesnych artystów we Włoszech.

Lokalizacja: Via Guido Reni.

Musei Capitolini

Jest to miasto, któremu zawdzięczamy sztukę Mi-
chała Anioła. W bliźniaczych pałacach po przeciw-
nych stronach placu Campidoglio znajdują 
się Muzea Kapitolińskie, najstarsza publiczna 
galeria na świecie, która otworzyła swoją kolek-
cję dla publiczności w 1734 roku. Wewnątrz można 
podziwiać zapierające dech w piersiach obrazy Ty-
cjana, Tintoretta, Veronese i Caravaggia oraz pięk-
nie wykonane posągi barokowego geniusza Berni-
niego. Nie przegap też Galerii Borghese i Palazzo 
Barberini Galleria Nazionale d’Arte Antica.

Wskazówka: Jeśli to konieczne, pamiętaj o wydru-
kowaniu biletów wstępu.

Przedrzyj się przez tłumy na maleńkim placu, a 

CZAS WOLNY
Top 10 atrakcji w Rzymie - musisz je zobaczyć!

Koloseum

Forum Romanum

Musei Capitolini

https://www.travelplanet.pl/wakacje/wlochy/rzym/
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Panteon

przekonasz się, dlaczego wszyscy pragną zrobić 
sobie zdjęcie wokół Fontany di Trevi. Błyszczący 
trawertyn Fontany di Trevi, skąpany w blasku fle-
szy aparatów fotograficznych, wygląda surowo pod 
szumiącymi falami wody. Sama rzeźba to fanta-
styczna scena z trytonami, ostrymi skałami i drze-
wami przed ścianą Palazzo Poli.  Lokalna trady-
cja mówi, by do fontanny wrzucić monetę, 
a spełnią się Twoje marzenia  - woda jest tam 
spuszczana raz w tygodniu, a wszystkie pieniądze 
trafiają do Włoskiego Czerwonego Krzyża.

Lokalizacja: Piazza di Trevi.

Wskazówka: Przy tak dużym natężeniu ruchu fon-
tanna może być `punktem, w którym spotkamy 
kieszonkowców, więc zachowaj szczególną ostroż-
ność, prosząc o zdjęcie od innego turysty. Zaleca-
my zainwestowanie w selfie stick.

Pincio

Z widokiem na Piazza del Popolo, a obecnie inte-
gralną częścią Villa Borghese, znajduje się jeden z 
najstarszych ogrodów w Rzymie: Pincio. Rodzina 
Pinci założyła tu pierwsze ogrody w IV wieku. Pin-
cio jest najbardziej znany z widoku na Watykan o 
zachodzie słońca, z kopułą Świętego Piotra w zło-
tym kolorze. Utwardzony teren za punktem wido-
kowym jest popularny wśród rowerzystów (rowery 

można wypożyczyć w pobliżu) i rolkarzy. Na połu-
dniowy wschód od Pincio znajduje się Casina Vala-
dier, obecnie droga restauracja z widokiem, które-
go nie można sobie odmówić.

Lokalizacja: Viale Gabriele D’Annunzio.

Piazza Navona

Wielowiekowy Piazza Navona jest prawdopodob-
nie jednym z najbardziej znanych placów publicz-
nych w Rzymie. Znajduje się tu wiele kawiarni i 
sklepów, a także  imponujących zabytków - w tym 
jeden autorstwa Gian Lorenzo Berniniego i inny 
autorstwa Francesco Borrominiego.

Wskazówka: Jeśli chcesz coś zjeść, najlepiej unikaj 
zatłoczonych restauracji na placu i wybierz bocz-
ne uliczki.

Trastevere

Jeśli chcesz zobaczyć prawdziwy 1Rzym, zdecydo-
wanie zalecamy odwiedzenie Trastevere. Położona 
na południowy wschód od Watykanu, dzielnica ta 
jest domem dla Bazyliki Santa Maria in Trastevere, 
a także licznych restauracji i okolicznych sklepów 
(często porównywana jest do nowojorskiej Green-
wich – głównie dzięki uroczym brukowanym ulicz-
kom i wąskim drogom).

Trastevere, choć znajduje się nieco dalej od cen-
trum miasta, jest hitem wśród odwiedzających. Po 
wielu godzinach spędzonych na przedzieraniu się 
przez tłumy, miło jest odkryć spokojniejszą okoli-
cę (z tańszym, bardziej autentycznym jedzeniem!). 
Podróżni mówili również, że po wizycie w Trasteve-
re mieli wrażenie, że doświadczyli prawdziwego 
spojrzenia na życie Rzymian.

Wyrusz w podróż śladami najlepszych atrakcji w 
Rzymie i spędź wakacje pełne wspomnień! Nie cze-
kaj – zarezerwuj urlop już dziś i odkryj prawdziwe, 
rzymskie sekrety.`

Trastevere
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Żyrardów dwukrotnie znalazł się 
pod niemiecką okupacją. Po raz 
pierwszy w 1915 r., a drugi raz 
w 1939 r. W trakcie poszukiwań 
zabytków z wykorzystaniem de-
tektorów metali sporadycznie 
natrafiamy na pozostałości jedno-
znacznie związane z obiema oku-
pacjami. Prace poszukiwawcze 
prowadzone są w ramach funk-
cjonowania facebook’owej strony 
„Archeologia Żyrardowa i okolic”, 
a pozyskiwane w ich trakcie ar-
tefakty przekazywane są do Mu-
zeum Mazowsza Zachodniego w 
Żyrardowie. 
W 1915 r. po opuszczeniu przez Rosjan 
pozycji nad Rawką i Bzurą, Żyrardów 
został zajęty przez wojska niemieckie. 

Jednak praktycznie nie znajdujemy 
przedmiotów z okresu tej okupacji. 
Wyjątkami są pojedyncze monety nie-
mieckie: 2 pfennig z 1875 r. wybita w 
mennicy we Frankfurcie - została po-
zyskana podczas poszukiwań w 2021 
r. na terenie Ogrodu Jordanowskiego 
przy ul. Mostowej w Żyrardowie, a tak-
że 1 i 5 pfennig wybite w przedziale lat 
1890-1916, znalezione niedawno w le-
sie pod Żyrardowem. 
Dużo więcej przedmiotów związanych 
jest z okupacją niemiecką z lat 1939 - 
1945. Już 12 września 1939 r., po kilku-
godzinnych walkach, Żyrardów i najbliż-
sze okolice zostały opanowane przez 
Niemców. 26 października tego same-
go roku na zajętych ziemiach utworzo-
no Generalne Gubernatorstwo. W jego 

granicach znalazł się także Żyrardów. 
Okupant kontynuował emisję polskich, 
przedwojennych monet, wprowadza-
jąc jedynie nieznaczne zmiany (mone-
ty z tego okresu opisywałem w Życiu 
Powiatu Żyrardowskiego nr 67). Dane 
numizmaty znajdujemy w trakcie po-
szukiwań zabytków. Jednak oprócz 
nich natrafiamy także na pieniądze III 
Rzeszy, które trafiły do nas za sprawą 
niemieckich żołnierzy. Co ciekawe nie 
znajdujemy ich za wiele. Wśród ziden-
tyfikowanych monet są to zaledwie trzy 
egzemplarze: 1 reichspfennig z 1938 r. 
(znalezisko z Działek), 5 reichspfennig 
1941 (znalezisko z okolic Chrobot) oraz 
10 reichspfennig z 1940 r. (znalezisko z 

Parku Dittricha w Żyrardowie). Zarów-
no 5, jak i 10 reichspfennig pochodzi 
z mennicy w Berlinie. Z kolei miejsce 
wybicia 1 reichspfennig, ze względu na 
jego stan zachowania nie jest możliwe 
do ustalenia. 
Innymi śladami po niemieckim oku-
pancie są guziki mundurowe. Natra-
fiono jak do tej pory na dwa egzempla-
rze: w Parku Dittricha oraz w lesie pod 
Żyrardowem. Prawdopodobnie mają 
one związek z walkami 11-12 września 
1939 r. 
Ślady okupacji stanowią także łuski ka-

rabinowe po nabojach 7,92x57 mm 
niemieckiej produkcji. Część z nich jest 
oczywiście związana z walkami, ale łu-
ski wyprodukowane po 1939 r. są ewi-
dentnie powiązane z okupacją tych 
terenów. Przykładem może być łuska 
znaleziona w 2021 r. na terenie „Jor-
danka” przy ul. Mostowej. Wyprodu-
kowana została w 1940 r. przez dawną 
czechosłowacką, a od 1939 do 1945 r. 
niemiecką firmę Sellier & Bellot (firma 
ta funkcjonuje do dziś i na łuskach jest 
oznaczana sygnaturą „S&B”), c o cieka-
we przy zachowaniu czechosłowackich 
oznaczeń. 
Najciekawszym znalezionym przed-
miotem z okresu okupacji niemieckiej 

jest pamiątkowa przypinka z „Pomo-
cy Zimowej dla Ludu Niemieckiego” 
(niem. Winterhilfswerk des Deutschen 
Volkes) - potocznie nazwę skraca się do 
„Pomocy Zimowej”. Była to zbiórka pie-
niędzy na rzecz pracy charytatywnej. 
Darowizny były dobrowolne, jednak 
osoby, które nie wpłaciły datku były wy-
szydzane lub nawet zwalniane z pracy. 
Pierwsza zbiórka miała miejsce w 1933 
r., a jej inicjatorem był Adolf Hitler. Za 
wpłacenie odpowiedniej kwoty można 
było otrzymać pamiątkową przypinkę. 
Tematyka wpinek przy każdej zbiórce 
była inna. Przeważnie powiązana była z 
niemieckimi bajkami lub germańskimi 
wierzeniami (np. germańskie symbole, 
germańskie tarcze itd.). Akcja charyta-
tywna polegała na kweście prowadzo-
nej przez Hitlerjugend w miejscach 
publicznych. W dniach zbiórki promo-
wano także spożycie jednego posiłku 
zamiast kilku, a zaoszczędzone na je-
dzeniu pieniądze należało przeznaczyć 
na Pomoc Zimową.
Na egzemplarzu pozyskanym w trak-
cie poszukiwań widnieje miecz na tle 
swastyki z dębowymi liśćmi. Przypinka 
pochodzi z serii „Heroiczne Symbole”. 
Związana jest ze zbiórką pieniędzy z 28 
i 29 marca 1942 r.
Okupacja niemiecka zakończyła się 
wkroczeniem Armii Czerwonej. 16 
stycznia 1945 r. wojska niemieckie 
opuściły Żyrardów, jednak nie oddały 
go bez walki. 

Autor: Jakub Mrówczyński

Materialne ślady okupacji Żyrardowa i okolic

Łuski po nabojach 7,92x57 mm produkcji niemieckiej z lat 1936-1940.  
Nr 1 po naboju z pociskiem przeciwpancernym.

2 pfennig 1875

1 - przypinka z Pomocy Zimowej; 2 - niemiecki guzik mundurowy;  
3 - 1 reichspfennig 1938; 4 - 5 reichspfennig 1941; 5 - 10 reichspfennig 1940
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Tarczyca jest niewielkim narzą-
dem położonym u podstawy szyi, 
przylegającym do tchawicy. Skła-
da się z dwóch płatów połączo-
nych cieśnią. Hormony tarczycy 
regulują metabolizm organizmu, 
czyli przemiany energetyczne 
oraz wpływają na procesy termo-
genezy, czyli wytwarzanie ciepła i 
utrzymywanie prawidłowej tem-
peratury ciała. Ten niewielki i  nie-
pozorny narząd może być przyczy-
ną wielu poważnych problemów 
zdrowotnych! Nie lekceważmy go 
i zacznijmy od bliższego przyjrze-
nia się jego funkcjonowaniu.
Choroby tarczycy należą do bardzo 
podstępnych. Często dają objawy, 
które mogą towarzyszyć innym cho-
robom i wskazywać właśnie na nie 
usypiając naszą czujność.  Najczęściej 
objawy te kojarzymy z chronicznym 
zmęczeniem czy błędami dietetyczny-
mi, przez co w efekcie schorzenia tar-
czycy rozwijają się latami, siejąc spu-
stoszenie w naszym organizmie.
Pacjenci w poszukiwaniu przyczyny 
odwiedzają lekarzy wielu specjaliza-
cji – kardiologów, gastroenterologów, 
dermatologów, psychiatrów, zanim 
trafią do endokrynologa, który posta-
wi właściwą diagnozę.
Do najczęstszych chorób gruczołu tar-
czowego należą:

 ● niedoczynność tarczycy
 ● nadczynność tarczycy
 ● choroba Hashimoto.

W diagnostyce wymienionych scho-
rzeń tarczycy wykonuje się głównie 
badania laboratoryjne.
Nadczynność i niedoczynność tarczy-
cy można rozpoznać na podstawie 
wyników badań krwi sprawdzających 
poziom TSH – czyli tyreotropiny wy-
dzielanej przez przysadkę mózgo-
wą. TSH stanowi najczulszy wskaźnik 

zaburzeń czynnościowych gruczołu 
tarczowego. By wykryć chorobę Ha-
shimoto niezbędne są badania na 
oznaczenie stężenia przeciwciał prze-
ciwko peroksydazie tarczycowej (anty-
-TPO) i przeciwko tyreoglubulinie (an-
ty-TG) w surowicy krwi.
Co to jest niedoczynność tarczycy 
?
Niedoczynność tarczycy to ze-
spół objawów wynikających z 
niedoboru hormonów  tarczy-
cy  (tyroksyny i trijodotyroniny). Cho-
roba ta dotyczy najczęściej kobiet.  
Wyróżnia się trzy postacie niedoczyn-
ności hormonalnej tarczycy:

 ● postać pierwotna (wynikająca z 
uszkodzenia/braku tkanki gruczo-
łowej tarczycy),

 ● postać wtórna (występująca na 
skutek braku wydzielania  TSH  z 
przysadki, który pobudza tarczycę 
do wydzielania hormonów),

 ● postać trzeciorzędowa (spowo-
dowana brakiem TRH – hormonu 
podwzgórza regulującego pracę 
przysadki i pośrednio także tar-
czycy).

Główne objawy sugerujące nie-
doczynność tarczycy to:

 ● uczucie ciągłego zimna
 ● zmęczenie/senność
 ● przyrost masy ciała
 ● depresja
 ● zaburzenia pamięci
 ● rzadsze oddawanie stolca i/lub za-

parcia
 ● spowolnienie czynności serca, ni-

skie ciśnienie tętnicze
 ● sucha łuszcząca się blada skóra, 

suche włosy
 ● zaburzenie miesiączkowania, nie-

płodność
 ● W badaniach laboratoryjnych 

można stwierdzić podwyższone 
stężenie    cholesterolu/niedokrwi-
stość

Objawy niedoczynności tarczycy mogą 
mieć różne nasilenie, od łagodnego 
do bardzo ciężkiego. Osoby z łagod-
ną niedoczynnością tarczycy mogą 
nie zaobserwować u siebie żadnego z 
wymienionych objawów, lecz jeśli pro-
blem nie zostanie wykryty i leczony, 
choroba może podstępnie się rozwi-
jać. Skutki ciężkiej niedoczynności tar-
czycy mogą obejmować choroby ser-
ca, niepłodność, a w bardzo ciężkich 
przypadkach nawet śpiączkę.
Niedoczynność tarczycy jest naj-
częstszym zaburzeniem czynności 
tarczycy; występuje u około 5% 
dorosłych kobiet i u ok. 1% męż-
czyzn. Choć częstość niedoczyn-
ności tarczycy wzrasta z wiekiem 
(zwłaszcza u osób powyżej 60 rż.), 
choroba występuje również u lu-
dzi młodych i dzieci.
Co to jest nadczynność tarczycy?
Najprościej rzecz ujmując, nadczyn-
ność tarczycy to jej dysfunkcja, w 
efekcie której produkowana jest zbyt 
duża ilość hormonów – zdecydowanie 
większa, niż nasz organizm potrzebu-
je. Mowa o hormonach wydzielanych 
przez tarczycę, czyli T3 oraz T4. Ich 
rola w naszym organizmie jest kluczo-
wa – odpowiadają za procesy zacho-
dzące w większości tkanek w organi-
zmie. W dużym stopniu regulują one 
też metabolizm.
Główne objawy sugerujące nadczyn-
ność tarczycy to:

 ● szybka, niezamierzona utrata 
wagi, chudnięcie

 ● bezsenność
 ● zaburzenia cyklu miesiączkowego
 ● biegunki
 ● przyspieszenie akcji serca
 ● większa potliwość

Musimy bardzo dokładnie obserwo-
wać nasz organizm. Jeśli tylko zauwa-
żymy zmiany, w przypadku kobiet w 
cyklu miesiączkowania, nadmierne 
zmęczenie, czy nawet stany obniżenia 
nastroju – nie należy ich bagatelizo-
wać. Wszelkie odchylenia od normy, 
powinny być dla nas sygnałem ostrze-
gawczym. Te pozornie mało znaczące 
symptomy, mogą okazać się niczym 
innym, jak tylko objawami nadczyn-
ności tarczycy. Jeśli tylko zareagujemy 
odpowiednio wcześnie, jesteśmy w 
stanie – zależnie od przyczyny – wyle-
czyć je.
Musimy jednak pamiętać też o tym, 
że nie zawsze powyższe objawy mogą 
definiować występowanie u nas nad-
czynności tarczycy. Czasem mogą być 
one związane z zupełnie innymi zabu-
rzeniami w funkcjonowaniu naszego 
organizmu, dlatego nie należy samo-

dzielnie się „diagnozować”.
Mówi się, że nadczynność tarczy-
cy jest „schorzeniem kobiecym” i 
jest w tym sporo racji. Najczęściej 
bowiem dotyka ona kobiety w 
wieku pomiędzy 20. a 40. rokiem 
życia. Rzadziej mężczyzn a u dzieci 
praktycznie w ogóle nie występu-
je.

Co to jest choroba Hashimoto ?
Choroba Hashimoto to stan, w którym 
układ odpornościowy atakuje tarczy-
cę. Jest to choroba zapalna, znana 
również jako przewlekłe limfocytowe 
zapalenie tarczycy, dlatego nazywa się 
ją często zapaleniem tarczycy Hashi-
moto.
Choroba występować może zarówno 
przy podwyższonej czynności gruczo-
łu, jak i przy normalnej lub zmniejszo-
nej czynności gruczołu.
Z powodu procesu autoimmunolo-
gicznego w tkankach dochodzi do 
nacieków limfocytów, z upływem lat 
dochodzi zaś do zaniku tkanki gruczo-
łowej, co prowadzi do niedoczynności 
tarczycy.
Choroba Hashimoto jest najczęst-
szą przyczyną niedoczynności tar-
czycy.
Główne objawy sugerujące chorobę 
Hashimoto to:

 ● zaparcia
 ● bladość
 ● suchość skóry
 ● opuchlizna twarzy
 ● łamliwe paznokcie
 ● wypadanie włosów
 ● powiększenie języka
 ● niewyjaśniony przyrost masy ciała
 ● bóle mięśni i osłabienie
 ● ból stawów i sztywność
 ● nadmierne lub długotrwałe krwa-

wienie miesiączkowe
 ● depresja
 ● problemy z pamięcią

Choroba ta dotyka głównie kobiety 
w średnim wieku, ale może również 
dotykać mężczyzn i kobiety w każdym 
wieku , a także dzieci.
Aby potwierdzić chorobę konieczne 
jest przeprowadzenie badań funkcji 
tarczycy. Leczenie polega na stoso-
waniu terapii zastępczej – podawania 
hormonów tarczycy i zazwyczaj jest 
ono efektywne.
Jeśli obserwujecie Państwo u siebie 
powyższe objawy, nie zwlekajcie! War-
to zapisać się do endokrynologa, który 
wykona lub skieruje na USG tarczycy, 
a także zleci lub omówi z Państwem 
dostarczone wyniki badań oraz wdro-
ży odpowiednie leczenie.

Autor: Anna Tkacz ,  
Centrum Medyczne Mimedica

Choroby cywilizacyjne XXI wieku – choroby tarczycy
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W dniu 05.04.2024 r. za pomocą 
kamery monitoringu miejskiego za-
obserwowano mężczyznę na ul. Lu-
dwika Waryńskiego, który trzymając 
w ręku przedmiot, przypominający 
kij, uderzał w rower miejski, a także 
w znak drogowy, balustradę i rynnę. 
Zgłoszenie przekazano do KPP, w 
celu podjęcia dalszych czynności. 

W dniu 05.04.2024 r. zgłoszono do 
dyżurnego SM, że na ul. Gabriela Na-
rutowicza 9 leży mężczyzna, praw-
dopodobnie od wpływem alkoholu. 
Wysłany na miejsce zgłoszenia pa-
trol SM potwierdził mężczyznę w sta-
nie upojenia alkoholowego, do któ-
rego wezwano zespół ratownictwa 
medycznego, w celu wstępnej oceny 
zdrowia mężczyzny. Następnie po 
przeprowadzonych badaniach lekar-
skich w ZOZ i w związku z brakiem 
przeciwskazań zdrowotnych do 
przebywania w PDOZ, Pan Kamil zo-
stał osadzony do wytrzeźwienia. 

W nocy 06.04.2024 r. za pomocą 
kamery monitoringu miejskiego za-
uważono, że na ul. Ludwika Waryń-
skiego grupa osób licząca około 8-10 
uczestników, bierze udział w bójce. 
Po chwili grupa oddaliła się z miej-
sca. Po przeprowadzonym patrolu 
ww. terenu, strażnicy nie stwierdzili 
obecności napastników i poszkodo-
wanego.

W nocy 06.04.2024 r. przy użyciu ka-
mery monitoringu miejskiego zaob-
serwowano osoby, które trzymając 
w dłoniach niebezpieczne narzędzia 
przypominające maczety, goniły inne 
osoby, uderzając też w powieszone 
na ogrodzeniach banery wyborcze 
na ul. 1 Maja przy ul. Józefa Mireckie-
go. Te same osoby zaobserwowano 
na ul. Ludwika Waryńskiego, jak ude-
rzają ww. narzędziami w płytę zabez-
pieczającą otwór okienny na parte-
rze budynku, a następnie uciekają z 
tego miejsca. Zgłoszenie przekazano 
do KPP. Funkcjonariusze SM wyko-
nali patrol rejonu, w trakcie którego 
nie ujawniono agresorów. W sprawie 
będą prowadzone dalsze czynności 
wyjaśniające.

W nocy 06.04.2024 r. za pomocą ka-
mery monitoringu miejskiego zaob-
serwowano na ul. 1 Maja przy Placu 
Jana dwie osoby, które wyrywają ro-
wery ze stacji dokującej. Zgłoszenie 
przekazano do KPP, w celu podjęcia 
dalszych czynności. Funkcjonariusze 
SM przeprowadzili patrol wskaza-
nego rejonu, w trakcie którego nie 
stwierdzono osób.

W dniu 07.04.2024 r. dyżurny SM 
przyjął zgłoszenie, które dotyczyło 
kobiety siedzącej na ławce przy ul. 
ks. Stanisława Konarskiego, która nie 
może samodzielnie wstać, a także 
używa słów wulgarnych oraz zakłó-
ca ład i porządek publiczny. Straż-
nicy potwierdzili kobietę w stanie 
nietrzeźwości, którą przewieziono 
do ZOZ, w celu przeprowadzenia 
badań lekarskich. W związku z bra-
kiem przeciwskazań zdrowotnych 
do przebywania w PDOZ, Panią Irynę 
osadzono do wytrzeźwienia. 

W dniu 08.04.2024 r. mieszkanka 
przekazała do SM zgłoszenie, do-
tyczące spożywania alkoholu przez 
mężczyznę na terenie Ogródka Jor-
danowskiego przy ul. gen. Włady-
sława Sikorskiego, który siedzi pod 
drzewem i spożywa piwo, a w pobli-
żu na terenie placu zabaw, znajdo-
wali się rodzice z małymi dziećmi. 
Funkcjonariusze SM na miejscu po-
twierdzili zgłoszenie, Za popełnione 
wykroczenie na Pana Łukasza zosta-
ła nałożona kara grzywny, który na-
stępnie opuścił ww. teren. (fot. nr 16)

W godzinach nocnych 09.04.2024 r. 
zauważono za pomocą kamery mo-
nitoringu miejskiego zamaskowaną 
osobę, która nanosi sprayem napisy 
na elewację budynku na ul. Ludwika 
Waryńskiego 50. Zauważone zdarze-
nie przekazane zostało do dyżurne-
go KPP. 

W dniu 10.04.2024 r. dyżurny SM 
otrzymał zgłoszenie od mieszkanki 
ul. 1 Maja, że potrzebuje pomocy 
i chce wezwać również policję, po-
nieważ jej partner się awanturuje. 
Strażnicy na miejscu ustalili, że męż-
czyzna uciekł z lokalu. Po przepro-
wadzonej rozmowie, kobieta nie po-
trzebowała pomocy i oświadczyła, że 
wraz z dzieckiem uda się na policję, 
w celu dokonania zgłoszenia. 

W dniu 11.04.2024 r. dyżurny SM 
przyjął zgłoszenie od kobiety, że w 
galerii przy ul. 1 Maja wieczorami 
gromadzi się młodzież, która zacze-
pia przechodniów oraz wyłudza od 
nich wyroby tytoniowe, a następnie 
ucieka do pustostanu znajdującego 
się przy ul. Nowy Świat. W sprawie 
będą kontynuowane dalsze czynno-
ści wyjaśniające przez funkcjonariu-
szy SM. 

W dniu 12.04.2024 r. strażnicy 
udzielili asysty dla pracowników ad-
ministracji PGM, którzy prowadzili 
czynności związane z komisyjnym 
otwarciem lokalu na ul. Tadeusza 
Kościuszki.

Żyrardowscy policjanci zatrzymali męż-
czyznę podejrzanego o kierowanie gróźb 
karalnych, zmuszanie do określonego za-
chowania, zakłócanie miru domowego 
oraz posiadanie środków odurzających. 
Mężczyzna usłyszał łącznie 7 zarzutów. Na 
podstawie zebranych materiałów dowodo-
wych sąd zastosował wobec zatrzymanego 
środek zapobiegawczy w postaci tymcza-
sowego aresztowania na okres 3 miesięcy.

Komenda Powiatowa Policji w Żyrardowie pro-
wadzi postępowanie dotyczące kierowania 
gróźb karalnych. Żyrardowscy funkcjonariusze 
ustalili, na kilka dni temu, że 41-latek wjechał 

na jedną z posesji w Żyrardowie, taranując bra-
mę pojazdem, a następnie zmuszał do otwarcia 
drzwi. Później groził pozbawienia życia swojej 
konkubinie, jej byłemu mężowi oraz jego obec-
nej żonie.

Mężczyzna został zatrzymany. Ponadto przy 
przeszukaniu pomieszczeń zajmowanych przez 
mężczyznę policjanci ujawnili także 23 gramy 
marihuany, ponad 3 gramy haszyszu oraz 5 
gramów amfetaminy. Po zebraniu przez poli-
cjantów niezbędnego materiału dowodowego 
sprawa trafiła do żyrardowskiej prokuratury. 
Tam 41-latek usłyszał zarzuty kierowania gróźb 
karalnych, zmuszania do określonego zacho-
wania, zakłócania miru domowego oraz posia-
dania środków odurzających. Wczoraj, wobec 
mężczyzny sąd zastosował 3-miesięczny areszt.

Autor: st. sierż. Patrycja Sochacka

NA SYGNALE
STRAŻ MIEJSKA

41-letni mieszkaniec 
Żyrardowa najbliższe 3 

miesiące spędzi w areszcie
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II TURNIEJ 
S Q U A S HS Q U A S HS Q U A S H

W ŻYRARDOWIE

sobota 27.04sobota 27.04

GRUPA A
ZAAWANSOWANA

17:00-20:00
TURNIEJ

OKOŁO 20:30 
ROZDANIE NAGRÓD 

GRUPA B
POCZĄTKUJĄCA

13:00-17:00
TURNIEJ

OKOŁO 17:30
ROZDANIE NAGRÓD 

SILVER GYM  

662 260 003

RECEPCJA SILVER SQUASH 

SILVER GYM  

RECEPCJA

zapisy do

LICZBA MIEJSC OGRANICZONA!

TURNIEJ BEZPŁATNY

zapewniamyzapewniamy
KORT SPRZĘTSĘDZIA
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W miniony weekend doświadczyliśmy kolej-
nych sportowych emocji związanych z wystę-
pami naszych podopiecznych. Rozegraliśmy 
w sumie 8 meczy oraz gier wewnętrznych. 
To dało bardzo dużo minut spędzonych na 
boisku, w czasie których Biało-Zieloni szli-
fowali swoje umiejętności i nabierali kolej-
nych doświadczeń.

Zmagania ligowe (niczym Ekstraklasa) zakończy-
liśmy w poniedziałek. Wtedy to grupa żaków z 

rocznika 2016 podjęła przy Zagródź 61 drużynę 
Mszczonowianki. Tzw. „długa ławka” w jednym i 
drugim zespole pozwoliła na stoczenie dwóch 
pojedynków jednocześnie. Jeden jako mecz ligo-
wy, drugi jako sparing. Stąd intensywność gry. 
Brawa dla obu ekip. 

Gościom dziękujemy za przyjazd oraz mecz na 
dwóch boiskach. Do zobaczenia u Was.

Źródło: KS Pogoń Wiskitki

W miniony weekend doświadczyliśmy kolej-
nych sportowych emocji związanych z wy-
stępami naszych podopiecznych.

Do Grodziska Mazowieckiego wybrała się druży-
na żaków by rozegrać tam swój kolejny mecz ligo-
wy. Na podopiecznych trenera Mariusza czekali 
rówieśnicy z miejscowej Pogoni, a więc drużyna 
dobrze nam znana ze sparingów. Mecze między 
tymi ekipami zawsze są bardzo zacięte i wyrów-
nane a także przynoszą mnóstwo strzelonych 
bramek. Nie inaczej było tym razem. 

Gospodarzom dziękujemy za mecz w przyjaznej 
sportowej atmosferze i do zobaczenia u nas.

Źródło: KS Pogoń Wiskitki

Podjęli Mszczonowiankę

Mecz dwóch Pogoni


